
Kraków, dnia 80 kwietnia I9 i4  r. Rocznik XXXV.

DZIENNIK ROZPORZĄDZEŃ
dla stoł. król. miasta Krakowa.

Przedpłatę roczną 2 kor. składać można w biurach Komisarzy obwodowych. Właściciele domów 
w Krakowie otrzymują „Dziennik rozporządzeń“ bezpłatnie.

PROGRAM I WARUNKI KONKURSU
na projekt architektonicznego wykształcenia budowli 
ochronnych i regulacyjnych na lewym brzegu Wisły.
( U c h w a l o n e  na  p o s i e d z e n i u  R a d y  m i e j s k i e j  

w d n i u  9 m a r c a  1914 i\).

§ I-
Celem uzyskania projektu architektonicznego w y

kształcenia budowli ochronnych i regulacyjnych na lewym 
brzegu Wisły, między mostem Zwierzynieckim a Skałką, 
które w tej przestrzeni obustronnie dotykać będą Wawelu 
i stanowić będzie o jego przyszłym wyglądzie, rozpisuje 
Gmina miasta Krakowa publiczny konkurs dla architek
tów, inżynierów i artystów polskich.

§ 2.
Projektujący w myśl ustępu § 1. mają przedłożyć:

a) projekt architektonicznego wykształcenia lewobrzeż 
nego muru ochronnego między mostem Zwierzy
nieckim km. W isły 76 +  400 aż do Skałki km. 
77 +  100,

b) projekt architektonicznego wykształcenia lewego 
brzegu W isły tj. przestrzeni między murem ochron
nym a zwierciadłem średniej wody rzeki, między 
wspomnianym mostem Zwierzynieckim a ulicą Ry- 
baki, ewent. przy uwzględnieniu myśli urządzenia 
amfiteatru,

c) szkicowe projekty planu regulacyjnego nadbrzeżnych 
okolic Dzielnicy III. „Nowy świat11, Dzielnicy II. 
„W aw el11, Dzielnicy VII. „Przedmieście „Stradom11 
i Dzielnicy XI. „Dębniki",

d) projekty na sposób zużytkowania nadbrzeżnych nie
zabudowanych jeszcze gruntów gminnych między 
Wawelem a Skałką.

§ 3.
Projektanci winni zwrócić uwagę na następujące 

momenty:
a) Gmina miasta Krakowa dąży do tego, aby brzegi 

Wisły ująć w praktycznie celowe niekosztowne, 
a godnie do Wawelu dostrajające się artystyczne 
obramowanie.

b) Przy projektowaniu należy się zastosować i nieru- 
szać zasadniczo zaprojektowanych przez c. k. Mini
sterstwo robót publicznych budowli ochronnych, a co 
najważniejsze przyjętego przez toż Ministerstwo pro

filu wolnego przepływu dla wielkich wód Wisły 
w zakolu podwawelskiem.

c) W  projekcie na rzeczonej przestrzeni należy obmy
ślić na lewym lub prawym brzegu W isły miejsce 
na odpowiednio wyposażoną przystań dla klubu 
wioślarskiego.

d) W  przedłużeniu ulicy Dietlowskiej ma stanąć 
w przyszłości most, który należy w projektach 
uwzględnić i zwrócić uwagę na jego artystyczną 
formę ze względu na sąsiedztwo Wawelu.

e) Projektujący winni z tem się liczyć, że naokoło 
wzgórza Wawelskiego od ulicy Bernardyńskiej przez 
Podzamcze ku ulicy Straszewskiego, dalej przez 
ulicę Dietlowską jakoteż od alei Krasińskiego przez 
most ku Dębnikom pójdzie normalno torowy tram
waj elektryczny.

f)  Zamiarem Gminy miasta Krakowa jest podnieść teren 
ulic i placów ku Wiśle tak, aby się przy niej 
zrównały z wysokością brzegów projektowanych 
przez c. k. Rząd dla ujęcia Wisły. Do tego będą 
się z czasem musiały przy tych ulicach stojące 
budynki dostosować. Obecną niwelettę przyległych 
do W isły dróg i placów będących przedmiotem 
konkursu oznaczono na planach.

g) Doniosłą sprawą jest dobre i organiczne połączenie 
istniejących głównych ulic w dzielnicy III, II, VII 
i X I z mającemi powstać drogami bulwarowemi 
nad Wisłą.

§ 4.
Materyałem podstawowym do konkursu są :
1. Plan poglądowy w skali 1 :25 00  w 2 egzem

plarzach z oznaczeniem granic terenu objętego konkursem.
2. Plan szczegółowy w podziałce 1 :1000 .
3. Przekroje przez Wisłę wraz z zabezpieczeniem 

ochronnem przed powodzią w podziałce dla długości 
1 :5 0 0  dla wysokości 1 :100 .

4. Fotografie z różnych punktów oznaczonych na 
planie.

Ponadto odnośnie do § 2. ustęp b) do ewentualnego 
użytku pomysł amfiteatru p. inżyniera Kwiatkowskiego 
starszego Komisarza budowy w c. k. Ministerstwie handlu.

§ 5.
Materyał ten do konkursu otrzymają zgłaszający 

się w Budownictwie miejskiem Oddział B. za poprzed- 
niem złożeniem do Kasy miejskiej kwoty 10 K, której 
zwrot nastąpi przy oddaniu pracy konkursowej pod 
adresem jak niżej.



§ 6.

Konkurenci mają dostarczyć:
a) Szczegółowy projekt w rzutach i perspektywach 

wykształcenia tak lewobrzeżnego muru ochronnego 
nad Wisłą między mostem Zwierzynieckim a Skałką— 
jakoteż lewego brzegu Wisły tj. przestrzeni między 
murem a rzeką, między mostem Zwierzynieckim 
a Skałką królewską. Skala dla szczegółów 1 : 100  
(przekroje i widoki).

b) Projekty odnośnie do punktów b, c i d § 2. w ska
lach sytuacyi podstawowych.

e) Sprawozdanie zawierające krótki opis i uzasadnione 
projekty.

§ 7.
Projekty należy nadsyłać pod adresem: Prezydyum 

stoł. król. miasta Krakowa w zapieczętowanych tekach 
nie rulonach z napisem: „Projekt konkursowy na otocze
nie Wawelu". Do projektu ma być dołączona koperta 
zapieczętowana z nazwiskiem i adresem autora Prac nie 
należy oznaczać żadnem godłem. Tak teka planu jak 
i koperta otrzymają liczbę porządkową, która będzie słu
żyć za nazwę pracy.

§ 8 -
Termin wnoszenia projektów naznacza się na 

dzień ....................................................   do godz. 12-ej w po
łudnie. (4 miesięczny od dnia ogłoszenia).

§ 9.
Autorzy projektów zamiejscowych mają złożyć do

wód, że plany konkursowe oddali do przesyłki przed 
upływem oznaczonego terminu, powinni jednak w termi
nie zawiadomić Prezydyum miasta o wysłaniu projektów.

§ io .
Za odpowiadające warunkom konkursu najlepsze 

prace wyznacza się 3 nagrody a mianowicie:
I. nagroda w k w o c i e ......................  4000 K

II. „ „   2000 K
III „ „   1000 K
Prócz tego zastrzega sobie Gmina miasta Krakowa 

możność zakupienia projektów poleconych i na ten cel 
przeznacza się 1500 K.

§ n -  .
Rozstrzygnięcie konkursu nastąpi najdalej w 4 ty

godnie po upływie terminu.

§ 12.
Nagrodzone lub zakupione projekty przechodzą na 

własność Gminy miasta Krakowa, która wcale me bierze 
na siebie obowiązku wprowadzania tych projektów w w y
konanie.

§ 13.
Po ogłoszeniu umotywowanego orzeczenia Sądu 

konkursowego będą wszystkie projekty wystawione przez 
dwa tygodnie na widok publiczny, przyczem motywo
wane orzeczenie Sądu będzie również wywieszone. Jeden

egzemplarz tego orzeczenia otrzyhiają wszyscy konkurenci 
przy wypłacie nagród, względnie przy zwrocie prac pod 
wskazanym adresem.

§ 14.
Wynik konkursu ogłoszony będzie w tych wszyst

kich pismach, w których było zamieszczone ogłoszenie 
konkursu.

§ 15.
Poza określonymi warunkami uznają się za miaro

dajne warunki ogólne konkursów architektonicznych przy
jęte przez Delegacyę Architektów polskich w roku 1910.

§ 16.
Sąd konkursowy stanowią:
1. Prezydent miasta lub jego zastępca
2. Józef Sare c. k. Radca Dworu, II. Wiceprezy

dent miasta.
3. 4 ech członków Rady miejskiej.
4. 1 Delegat Magistratu.
5. Delegat c. k. Kierownictwa Regulacyi Wisły.
6. Delegat c. k. Expozytury Dyrekcyi budowy dróg 

wodnych.
7. Delegat Komitetu restauracyi Wawelu.
8. Delegat Koła architektów w Krakowie.
9. Delegat Krakowskiego Towarzystwa technicznego.

10. Delegat Krakowskiej Izby budowniczych.

T r z e c h  z a s t ę p c ó w :
1. Delegat Rady miejskiej.
2. Delegat Koła architektów.
3. Delegat Towarzystwa technicznego w Krakowie.

Magistrat stoł. król. miasta Krakowa.

L . 27272/914.
III b.

OBWIESZCZENIE.
Taryfą wyjątkową 25 zostały wprowadzone daleko 

idące zniżki taryfow e i udogodnienia dla przewozu 
austryackiemi kolejami żelaznemi przeznaczonych do 
wysiewu, względnie do sadzenia artykułów rolniczych, 
ja k oto :

a)  zboża, pszenicy, żyta, jęczmienia, owsa i orkiszu,
b) owoców strączkowych, grochu, fasoli, soczewicy, 

łubinu i wyki,
c) ziemniaków,
cl) dla nasion, a to pod następującymi warunkami
1. Przesyłki muszą być użyte do wysiewu w kra

jach reprezentowanych w Radzie Państwa przez gospo
darzy rolnych we własnych gospodarstwach.

W listach przewozowych w rubryce przeznaczonej 
na oznaczenie zawartości przesyłki należy wypisać atra
mentem, lub czcionkami odmiennemi od typów formularza 
listu przewozowego wzmiankę: „Przeznaczone do wysiewu 
w Austryi".

2. Ulgi dla wymienionych wyżej gatunków zboża 
są przyznane na czas ód 1 lutego do 31 maja i od 1 
sierpnia do 31 października każdego roku kalendarzo- 
wego, a dla owoców strączkowych i ziemniaków w każ
dym roku tylko na czas od 1 lutego do 31 maja.
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Ulgi dla nasion przysługują bez ograniczenia czasu.
3. Przesyłki artykułów wymienionych wyżej pod 

a-c winny być adresowane do gospodarza rolnego, lub 
do rolniczej korporacyi (także Związku Stowarzyszeń 
rolniczych), albo do państwowej lub krajowej władzy, 
albo do autonomicznego zarządu Gminy.

Przy przesyłkach nasion odbiorcami w adresie 
wskazanymi mogą być tylko korporacye rolnicze (Związki 
Stowarzyszeń rolniczych), lub władza państwowa, albo 
krajowa, jak również autonomiczny zarząd Gminy.

4. A. Przesyłki przeznaczone dla korporacyi rolni
czych (Związków Stowarzyszeń rolniczych), mają być 
zaopatrzone w deklaracye, według następującego wzoru:

D e k l a r a c y a .

Podpisan. ...................(oznaczenie korporacyi rolni
czej) w .......................   zamówił u .......................................
(nazwisko dostawcy) w ................................kg.........................
  i niniejszem zapewnia, że ten artykuł dostarczy
wyłącznie gospodarzom rolnym do wysiewn we własnem
gospodarstwie .................................................................  (nazwa
korporacyi roln.) oświadcza gotowość wykazania na żą
danie kolei, a to przez przedłożenie ksiąg, lub innych 
dokumentów, albo przez nskutecznić się mające na swój 
koszt zbadanie tych środków dowodowych, iż powyższy 
artykuł został wydany rzeczywiście gospodarzom rolnym.

Miejsce i data wystawienia.

L. S. Podpis.

B . Do przesyłek adresowanych wprost do gospodarzy 
rolnych należy dołączyć deklaracyę (według podanego 
niżej wzoru) potwierdzoną, albo przez polityczną władzę 
I. instancyi, albo przez jedną z następujących korporacyi: 
C. k. Towarzystwo rolnicze w Krakowie, C. k. Towarzy- 
rzystwo we Lwowie, Syndykat rolniczy w Krakowie, 
„Śilskyj Hospodar“ we Lwowie, Centralny Związek okrę
gowych Towarzystw rolniczych we Lwowie. Nie potrzeba 
deklaracyi, jeśli przesyłki tego rodzajn nadchodzą do 
rolników od korporacyi rolniczych (Związku Stowarzy
szeń rolniczych), władzy państwowej, albo krajowej, lub 
od autonomicznego zarządu Gminy.

D e k l a r a c y a .

Podpisany(i) zamówił (li) u ..........................................
w .........................................   kg
i niniejszem zapewnia(ją), że tego artykułu użyje(ją) 
wyłącznie do wysiewu we własnem gospodarstwie rolnem 
i nie odstąpi(ią) go nawet częściowo osobom nie będącym 
rolnikami, w szczególności handlarzom, młynarzom, i t p. 
ani za wynagrodzeniem, ani darmo.

Podpisany(i) oświadcza (ją) gotowość wykazania na 
żądanie kolei, a to przez przedłożenie ksiąg, lub innych 
dokumentów, albo przez uskutecznić się mające na koszt 
podpisanego(ych) zbadanie tych środków dowodowych, iż 
powyższy artykuł został użyty rzeczywiście do wysiewu 
we własnem gospodarstwie rolnem.

Miejsce i data wystawienia.
Podpis

gospodarza(y) rolnego (ych) -

Jeżeli przesyłka jest przeznaczona dla kilku gospo
darzy rolnych, należy wypełnić następującą tabelę:

Imię i nazwisko 
gospodarzy rolnych

. Miejsce za
mieszkania

Artykuł do w y
siewu (nasiona) Podpis gospo

darzy rolnychr o d z a j waga

P o ś w i a d c z e n i e .
Podpisan................................poświadcza niniejszem, że

powyższa ilość .....................................do wysiewu (sadzenia)
nasion, odpowiada rzeczywistej potrzebie wymienione- 
go(ych) wyżej gospodarza(y) rolnego(ych) ze względu na 
rozmiary i stosunki kultury jego (ich) gospodarstwa.

L. S.
Oznaczenie poświadczającej władzy 

lub korporacyi.

0  czem się zawiadamia strony interesowane.
Magistrat stoł. król. miasta Krakowa, 

dnia 6 kwietnia 1914 r.

L. 52733/914.
Ib .

OBWIESZCZENIE.
Magistrat stoł. król. miasta Krakowa w porozumie

niu z c. k. Dyrekcyą Policyi zarządza dodatkowo do tnt. 
obwieszczenia z dnia 30 kwietnia 1913 L. 53767 i z dnia 
28 grudnia 1913 L. 158781/913, że ze względu na bez
pieczeństwo publiczne wszelkie pojazdy mają na zbiegu 
ul. Wolskiej i ul. Straszewskiego obok plant jechać po
woli (stępa).

Nad przestrzeganiem niniejszego rozporządzenia czu
wać będą organa c. k. Dyrekcyi Policyi, a wykraczający 
przeciw niemu będą karani przez Magistrat na podstawie 
rozporządzenia ministeryalnego z dnia 30 września 1857 
L. 188 Dz. u. p. grzywną, od 2 do 200 K, ewentualnie 
karą aresztu od 6 godzin do 14 dni.

Magistrat stoł. król. miasta Krakowa 
dnia 25 kwietnia 1914 roku.

L. 45908/914.
1 b.

OGŁOSZENIE.
Magistrat przypomina, że według rozporządzenia 

z dnia 4 kwietnia i.912 r. L. 20421, obowiązuje w cza
sie od 1 marca do 1 listopada zakaz jazdy wszelkimi 
motorowymi wozami (jak samochody, motocykle itp.) na 
całej przestrzeni drogi gminnej w Krakowie na Błoniach 
miejskich, wzdłuż Parku Dr. Jordana i toru wyścigo
wego, począwszy od wału kolei obwodowej, aż do 
punktu skrzyżowania się drogi z drogą, prowadzącą do 
Zwierzyńca i Łobzowa.
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Samochody, przywożące osoby na Błonia miejskie, 
do Parku Dra Jordana itp. mogą aż do odwołania za
trzymywać się dla postoju na placu oznaczonym tablicą, 
a znajdującym się po lewej stronie za mostem kolei ob
wodowej.

Przekroczenia powyższego rozporządzenia karane 
będą grzywnami od 2 do 200 K, ewentualnie karą aresztu 
od 6 godzin do 14 dni.

Magistrat stoł. król. miasta Krakowa 
dnia 9 kwietnia 1914 r.

L. 35721/914.
I. b.

ROZPORZĄDZENIE.
Magistrat przypomina przepisy, objęte paragrafami 

1 do 8 regnlaminu o porządku i czystości (Dz. rozp. dla 
miasta Krakowa L. 8 z r. 1884), które opiewają w stresz
czeniu jak następuje :

a) każdy właściciel realności jest obowiązany zarządzić 
i dopilnować, aby w porze letniej t. j. od 1-go 
kwietnia do końca września codziennie O godzinie 
5-ej rano należycie zlewano, a następnie zamie
ciono chodnik i ściek;

b) śmieci należy składać na kupkę obok ścieku po 
stronie ulicy, skąd je  furmanki miejskie uprzątną; 
w razie opóźnienia się z zamieceniem chodnika należy 
zmiecione śmieci uprzątnąć i złożyć je  tymczasowo 
w podworcu do dnia następnego;

c) w czasie posuchy winni właściciele domów zarzą
dzić zlewanie chodników po raz drugi o godzinie 
1 -ej po południu, a podczas upałów po raz trzeci 
o godzinie 5 po południu.

d) zamiatanie chodników i ulic wieczorami jest wzbro
nione.
Magistrat wzywa pp. właścicieli domów, aby zmu

szali swoich stróżów do ścisłego codziennego wykonywa
nia wskazanych czynuości, inaczej bowiem pp. właściciele 
i Stróże domów narażą się na grzywny, zagrożone § 119 
regulaminu w kwotach od 2 do 200 K.

Nad przestrzeganiem tych przepisów czuwać będą 
organa Magistratu, Straży pożarnej i miejskiego Zakładu 
czyszczenia miasta, oraz organa c. k. Dyrekcyi Policyi.

Magistrat zaznacza, iż zaprowadzenie wodociągów 
nie uwalnia właścicieli domów od powyżej wspomnianych 
obowiązków co do skrapiania chodników, ścieków i t. p.

Magistrat stoł. król. miasta Krakowa 
dnia 8 kwietnia 1914.

L. 16524/914.
I. b.

OBW IESZCZENIE.
Rozporządzeniem z dnia 20 kwietnia 1892 r. L. 

9000/1. zakazał Magistrat wywieszania jakichkolwiek 
szyldów, godeł i oznak poprzecznych, wystających na 
ulicę lub chodniki przed domami prostopadle do ściany 
frontowej.

Przypominając przepisy powyższego rozporządzenia, 
Magistrat wzywa do ścisłego przestrzegania tych przepi
sów, a to pod rygorem grzywien i usunięcia szyldów 
z urzędu na koszt i niebezpieczeństwo ich właścicieli.

Magistrat stoł. król. miasta Krakowa, 
dnia 4. kwietnia 1914.

L : 1502/914. 
B/a.

W łaściciel budujący:

Izaak Neulinger 
Ignacy i Marya Stypułowie 
Jetti Finster 
Elektrownia miejska 
Marya Molicka 
Freilich & Karmel 
Dr Michał Świgost 
Franc. Slabikowa 
Daniel i Jetti Reinerowie 
Anna Stablewska 
Grossbard i Zucker 
Karol Rakoczy 
Benjamin Klein 
Gmina m. Krakowa

Beringer Federowicz 
Ludwik Dansek 
Adolf Rose 
Herman Fritsch

W YKAZ
zatwierdzonych planów w lutym 1914 r.

Rodzaj budow y: Miejsce budow y:

klozety 
przebud. budyń, parter, 

przebudowa na piekarnie 
komin fabryczny 
dobud. I p. ofic. 
klozety na I. p. 

rekonstr. I. p. bud. 
parterowy budynek 
parterowy budynek

II. p. budynek 
pl. dod. III. bud. 

dob. i nad. I. piętra 
łazienki i klozety 

bud. szkoła 
nadb. I. p. nad stajn. 

ganek kryty 
pl. dod. mieszk. podstr. 
pl. dod. wewn przer. 
rozsz. wystaw, sklep

Kazimierza W  78. Dz. XV. 
Krowodrza D z.XV II. 
Sołtyka 6. Dz. VI. 

św. Wawrzyńca Dz. VIII. 
Kaz. Wiel. 41. Dz. XV.

Józefa 1. Dz. VIII. 
Mickiewicza 18. Dz. XI. 

Niepołomicka X X . 
Zakrzówek X . 

Starowiślna 13. 
Lubomirskiego 23. 

Królewska 54. Dz. XVI. 
Garbarska 4 
Łobzów XVL 

A Potockiego 19.
Krupnicza 56. 

Czarnowiejska 30. 
Rynek główny L. 5. 

Rynek gł. 47.

P rojektu jący:
L. czynności 

Magistratu

S. Zabłocki 5443/914
Stanisław Trzciński 5073/914

W 6186/914
Elektrownia miej. 160773/913

S. Trzciński 139.180/913
J. Gonkowski 11552/914
K. Stankiewicz 7453/914

St. Trzciński 1387/914
J. Burzyński 4484/914
M. Tlachna 161606/913

J. Oberleder 8280/913
A. Biborski 115835/913

J. Bujas 17505/914
Budown. m. 111356/913

» 2404/913
Fr. Peterek 11488/913
L. Daniek 14514/913

H Lamensdort 10861/913
B. Torbę 10203/913

Magistrat stoł. król. miasta Krakowa.
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Nominacye
u rz ę d n ik ó w  i s łu ż b y  m ie js k ie j.

1. Pan inż. Zygmunt Antoni (2 im.) Skąpski nade- 
tatowy adjunkt Budownictwa miejskiego uchwałą Rady 
miejskiej z dnia 9 marca 1914 r. zamianowany został 
inżynierem Budownictwa miejskiego w IX klasie rangi,
z płacą roczną 2300 K, dodatkiem kwaterowym 960 K 
i niewliczalnym do wymiaru emerytury dodatkiem bu
dowlanym w kwocie 400 K, oraz prawem do 4 trzechleci 
po 200 K rocznie, z tern zastrzeżeniem, że będzie obo
wiązany do roku od dnia nominacyi wykazać się ze zło
żenia w c. k. Namiestnictwie we Lwowie z dodatnim 
wynikiem egzaminu administracyjnego, przepisanego dla 
państwowej służby budowlanej i że jak długo nie złoży 
tego egzaminu, nie będzie mógł być posunięty do wyż
szej klasy rangi. (L. Prez. 1358/914).

2. Pan Bogdan Bronisław (2 im.) Langer prowizo- 
ryczny weterynarz miejski na zasadzie § 89 statutu dla 
miasta Krakowa zamianowany został wńtńrynarzem miej
skim w X klasie rangi z płacą roczną 2200 K, kwate- 
rowem w rocznej kwocie 760 K, z prawem do trzech 
trzechleci po 200 K rocznie, których bieg liczyć się ma 
od dnia 3 lutego 1912 r. t. j. od dnia złożenia przysięgi 
w charakterze prowizorycznego weterynarza miejskiego 
w X  klasie rangi, oraz do dodatku osobistego wliczalnego 
do wymiaru emerytury w rocznej kwocie 200 K, po 
ewentualnym przebyciu 20 lat w tej samej klasie rangi. 
Czas prowizorycznej służby od dnia 3 lutego 1912 r. 
włącznie zostaje uznany za wliczalny przy wymiarze 
emerytury, pod warunkiem uiszczenia zań niezależnie od 
innych opłat, 3°/o względnie 4°/o opłat emerytalnych, ob
liczyć się mających od pierwszej płacy etatowej.
(L. Prez. 234/913).

3. Pan Henryk Wojciechowski pomocnik techniczny 
Budownictwa miejskiego, na zasadzie § 89 statutu dla 
m Krakowa zamianowany został miejskim asystentem 
geometrą Budownictwa miejskiego w  XI klasie rangi
z płacą roczną 1600 K, kwaterowem w rocznej kwocie 
576 K niewliczalnym do emerytury dodatkiem bud 200 
K, oraz z prawem do trzech trzechleci po 200 K rocznie, 
tudzież do wliczalnego do emerytury dodatku osobistego 
200 K rocznie po przebyciu 20 lat w X I klasie rangi. 
(L Prez. 378/914).

4. Pan Adolf Rotter praktykant kancelaryjny Ma
gistratu, na zasadzie § 89 statutu dla miasta Krakowa 
i § 4 przepisów co do szczegółowych kwalifikacyi, w y
maganych do otrzymania posady urzędnika kancelaryj
nego, uchwalonych przez Radę miasta w dniu 23 lutego 
1911, zamianowany został asystentem kancelaryjnym  
Magistratu w  XI klasie rangi z płacą roczną 1600 K, 
kwaterowem w rocznej kwocie 576 K oraz z prawem 
do trzech trzechleci po 200 K rocznie i do dodatku oso
bistego, wliczalnego do podstawy wymiaru emerytury, 
w rocznej kwocie 200 K przypadającego po ewentualnem 
przebyciu 20- lat w tej samej klasie rangi, oraz z poli
czeniem do emerytury czasu służby spędzonego w cha
rakterze praktykanta kancelaryjnego, pod warunkiem 
niszczenia za cały ten czas 3% opłaty emerytalnej od 
adjutum, przez nominata w rzeczonym co dopiero cha
rakterze pobieranego. (L Prez. 1142/913).

5 Pan Zenon Klich, zastępca manipulanta światła 
elektrycznego w teatrze miejskim, na podstawie § 89 
statutu stoł. król. miasta Krakowa, zamianowany został 
manipulantem światła elektrycznego w teatrze miejskim 
w  pierwszej kategoryi służby miejskiej etatu unormowa
nego uchwałą Rady miasta z dnia 25 maja 1910 z płacą 
roczną 1200 K, prawem do jednego trzechlecia w kwocie 
160 K, do siedmiu następnych trójleci po 100 K rocznie, 
oraz do dziewiątego trzechlecia w kwocie 140 K rocznie, 
tudzież z prawem do dwu wliczalnych do wymiaru eme
rytury dodatków starszeństwa po 100 K rocznie za każde 
cztery lata, przebyte w najwyższym stopniu poborów, 
jakoteż z kwaterowem, wynoszącem 40%  każdoczesnej 
płacy, wraz z osiągniętemi trójleciami, a bez dodatków 
starszeństwa. (L. Prez. 1320/913).

6. Feliks Sikora dozorca sieci wodociągowej, na 
zasadzie § 89 statutu dla stoł. król. miasta Krakowa, 
zamianowany został dozorcą wodomierzy w  VI kategoryi 
etatu służby wodociągowej unormowanego uchwałą Rady 
miasta z dnia 28 listopada 1910 r. z roeznemi poborami
I. stopnia płacy tej kategoryi tj. z płacą 830 K kwate
rowem 360 K dodatkiem za nocne służby 120 K i pra
wem do pięciu trzechleci po 70 K rocznie, których bieg 
liczyć należy od 1 lipca 1913 r. oraz z umundurowaniem 
w naturze. (L. Prez. 41/914).

Protokoły obrad Rady miejskiej.

Posiedzenie zwyczajne (63 w kad. XVI.) z dnia 
9 m arca 1914 r.

Przewodniczący Prezydent Dr. Juliusz Leo.
I. Wiceprezydent m .: Dr. Henryk Szarski.
II . Wiceprezydent m.: Józef Sare.
Sekretarz Bady: Dr. Tadeusz Kannenberg.
Radców miejskich obecnych 65.
Badcy miejscy: Bialik, Birnbaum, CJzunko, Dąbrow

ski, Dr. Doboszyński, Dr. Drobner, Dr. Fierich, Heuman, 
Iglicki, Jawornicki, Judkiewicz, Klemensiewicz, Mar- 
gulies, Muranyi, Porębski, Ritterman, Romanowski, Schmel- 
kes, Dr. Maryan Starzewski, Suski, Dr. Ulanowski, hr. 
Wodzicki (22) nieobecność swą usprawiedliwili..

Początek posiedzenia o godzinie 5 '/2 wieczór.

Przed porządkiem dziennym.

Przydzielenie do Komisyi.
Rada m. przydzieliła r. m. Wielgusa do K o

misyi tramwajowej, gazowo-elektrycznej i wodociągowej. 
(L. Prez. 355/914).

Kasa rękodzielnicza.

R. m. W o l n y  porusza sprawę braku kredytu dla 
rękodzielników. Zawiązała się kasa kredytowa, zwrócono
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się do miasta z prośbą o subwencyę, miasto jednak po
stawiło tak ciężkie warunki odpowiedzialności osobistej 
członków kasy, że ci musieli się cofnąó.

Mówca wnosi:
Rada miasta ucbwala udzielić Kasie kredytowej 

rękodzielników i przemysłowców w Krakowie tytułem 
pożyczki zasiłek 2% a najwyżej 3% w kwocie 100.000 
K i upoważnia Prezydyum miasta do zarządzenia, aby 
w jak najkrótszym czasie kwota ta wypłaconą została. 
(LM: 33350/914 II).

U c h w a l o n o  r e z o l u c y ę  t ę  p r z e k a z a ć  
S e k c y i  s k a r b o w e j  d o  s p r a w o z d a n i a  na r a d ę  
m. w n a j k r ó t s z y m  c z a s i e .

Dyecezya wrocławska.
R. m. K o n o p i ń s k i  porusza sprawę narodową na 

Śląsku. A mianowicie tę anomalię, że Śląsk austryacki 
przydzielony jest do dyecezyi wrocławskiej, a zatem 
obszar kościelny śląski wkracza poza granice Państwa. 
Jest narodowym obowiązkiem Koła polskiego bronić tej 
sprawy.

Mówca zgłasza nagły wniosek :
Rada miasta uchwali:
Uprasza się usilnie Koło polskie aby dla obrony 

narodowych interesów ludności polskiej na Śląsku podjęło 
energiczne u rządu starania celem :

a) wydzielenia Śląska austryackiego z dyecezyi wro
cławskiej ;

b) przydzielenia Ks. Cieszyńskiego do dyecezyi kra
kowskiej. LM: 33351/914 IV).
N a g ł o ś ć  u c h w a l o n o .
R, m. D a s z y ń s k i  wnosi aby dobitnie zaznaczyć, 

że tego wymaga nasz interes narodowy, bo tylko ten 
czynnik jest w danej sprawie decydujący, a nie religijny.

R. m. X . Dr. C a p u t a  popiera wniosek, gdyż idzie 
tu o rzecz nader doniosłą.

W n i o s e k  u c h w a l o n o .

Etat elektrowni m.
R. m. D a s z y ń s k i  porusza sprawę zetatowania 

personalu elektrowni miejskiej. Rada m. już kilkakrotnie 
uchwalała terminy, które minęły a sprawa dotąd nie 
jest załatwioną. Mówca prosi o przyspieszenie sprawy.

P r z e w o d n i c z ą c y  oświadczył, że zajmie się tą 
sprawą.

Zamykanie szynków. —  Reforma statutu.
R. m. X. Dr. C a p u t a  przypomina, że jeszcze 

w lutym zeszłego roku uchwalono wniosek w sprawie 
zamykania szynków, do tej jednak pory Komisya nie 
przyszła z odpowiednim wnioskiem.

Następnie wnosi o przyspieszenie sprawy reformy 
statutu i domaga się, by Komisya statutowa obradowała 
co 14 dni.

W i c e p r e z y d e n t  Dr. S z ar s  k i  wyjaśnia, że 
zwłoka co do zamykania szynków wywołaną została 
sprawą przyłączenia Podgórza. Dopiero po inkorporacyi 
wyda się odpowiednie zarządzenia,

P r z e w o d n i c z ą c y  zaś wyjaśnia co do reformy 
statutu, że zwróci się do subkomitetu dla reformy, aby 
przyspieszył rzecz, którą należy w tym roku przygotować.

Rozwóz węgla.
R. m. M a y w a l t  zgłasza następujący nagły wniosek:
„Reasumuje się postanowienie § 6 rozporządzenia 

w sprawie rozwozu węgla, uchwalonego na posiedzeniu 
Rady miejskiej w dniu 16 października 1913 r., który 
obecnie ma brzmieć: „Rozporządzenie to wchodzi w ży
cie z dniem 1 kwietnia 1915 r.“ .

Następnie zgłasza mówca rezolucyę:
„ Poleca się Magistratowi o postaranie się, aby do 

dnia 1 kwietnia 1915 r. odnośni przedsiębiorcy mieli do 
rozporządzenia dostateczną ilość odpowiednio szczelnych 
wozów do rozwozu węgli i koszów, putni i t. p. naczyń 
do składania węgli z wozów do piwnic, tak, aby miesz 
kańcy interesowanych dzielnic nie byli z powodu nowego 
rozporządzenia o rozwozie węgli narażeni na wyzysk 
z powodu braku wyż wymienionych urządzeń".
(LM: 33349/914 I b.).

N a g ł o ś ć  u c h w a l o n o .
R m. H a ł a t k i e w i c z  popiera wniosek imieniem 

klubu radzieckiego urzędniczego.
I. W i c e p r .  S z a r s k i  wyjaśnia, że rzecz była już 

przedmiotem konferencyi w Magistracie.
R. m. Dr. K r z e t u s k i  wnosi dodatek, że rada m. 

po raz ostatni udziela tę prolongatę.
R. m. G u z i k o w s k i  wnosi, aby wyłączyć z tej 

prolongaty ulice asfaltowe i te, któremi przechodzi 
tramwaj

U c h w a l o n o  w n i o s e k  o r a z  p r z y j ę t o  r e 
z o l u c y ę  r. m. M a y w a l t a  z p o p r a w k a m i  r. m. 
Dr. K r z e t u s k i e g o  i G u z i k o w s k i e g o ,

Brukowanie i oświetlenie ulic w Ludwinowie.
R. m. B a t k o  prosi o przekazanie komisyi drogo

wej sprawy wybrukowania ulic w Ludwinowie oraz 
oświetlenia ul. Kobierzyńskiej i Benedyktyńskiej.

P r z e w o d n i c z ą c y  oświadcza, że wyda odpo
wiednie polecenie.

Bezpieczeństwo publiczne. -— Reforma podatków 
gminnych.

R. m. Dr. R o s e n b l a t t  żali się na fatalne sto
sunki bezpieczeństwa publicznego, coraz więcej pojawiają 
się kradzieże w biały dzień.

Dalej ponawia wniosek budżetowy o reformę 
gminnych podatków. 2 obce banki zakładają tu swe filie. 
Od takich instytucyj należałoby pobierać większy poda
tek progresywny.

P r z e w o d n i c z ą c y  wyjaśnia, że • z dniem 1 
kwietnia b. r. nastąpi powiększenie po'icyi. Co do sprawy 
opodatkowania to wyobraża sobie, że dodatek do podatku 
zarobkowego powinien być progresywny. Do wprowadze
nia tej reformy znajdzie się wkrótce sposobność w ko
misyi budżetowej, gdyż materyały odnośne są już przy
gotowane,



Porządek dzienny.

Hegulacya ulicy Czarnowiejskiej. Dz. XIV.
Imieniem Sekcyi I i II referent sekretarz Magi

stratu Dr. W y d r o  w nosi:
Rada miasta ncliw ali:
1. Dla regulacyi ulicy Czarnowiejskiej w Dz. XIV  

Czarna Wieś nabyć od Władysława hr. Mycielskiego
z jego realuości lwh. 74 część parceli bud. lkat. 163, 
oznaczoną nową lkat. 163/2 o po w. około 160 m2, czyli 
około 44’5 s2 za cenę licząc po 60 K za 1 s2 w kwo
cie około 2670 K płatne w 14 dni po zaintabulowaniu 
Gminy miasta Krakowa za właścicielkę nabytego gruntu 
w stanie wolnym od wszelkich długów i ciężarów.

2. Koszta kontraktu, stemple, należytość przenośną 
ponosi Gmina m. Krakowa.

3. Wydatek na cenę kupna gruntu pod 1. wymie
nionego pokryć z fundnszu regu'acyi miasta.

4. Do podpisania kontraktu obok Prezydenta miasta 
lub jego Zastępcy upoważnia się Radców m. Rajmunda 
Meusa i Dra Ludwika Merza, a na wypadek przeszkody 
jednego z nich Radcę m. Adama Czunkę.
(LM: 73395/913 I a.).

U ch  w a 1 o n o.

Regulacya ulicy Benedyktyńskiej. Dz. IX.
Imieniem Sekcyi I referent sekretarz Magistratu 

Dr. W y d r o  wnosi:
Rada miasta uchwali:
1. Nabyć na cele regulacyi ulicy Benedyktyńskiej 

(dawniej Wolnych) w Krakowie Dz. IX  Ludwinów od 
Franciszki Jamkowej i Julii Schab z realności ich lwh. 
197 gm. kat. Ludwinów część parceli gr. lkat. 50/4 
o pow. około 18 s2 pod tytułem darmym z tem, że war
tość gruntu przyjmuje się na kwotę 526 K, o którą się 
zmniejszy należytość sprzedawców na urządzenie ulicy.

2. Koszta z nabyciem tego skrawka gruntu połą
czone ponosi Gmina m. Krakowa.

3. Do podpisania kontraktu deleguje się prócz JWP. 
Prezydenta m , radców m. Stefana Iglickiego i Andrzeja 
Guzikowskiego, a na wypadek przeszkody u którego 
z nich radcę m. Dra L. Merza. (LM: 92286/912 I a.).

U c h w a ł o  no.

Regulacya ul. Benedyktyńskiej i ul. Swobody. Dz. IX.
Imieniem Sekcyi I. referent sekretarz Magistratu 

D r W y d r o  wnosi:
Rada miasta uchwali:
1. Na cele regulacyi ul. Benedyktyńskiej (dawniej 

Wolnych) i ul. Swoboda (dawniej Jelonków) w Dz. IX . 
Ludwinów nabyć:

aj Od Natalii Nieciowej Z parceli bud. lkat. 154 gm.
kat. Ludwinów część o pow. około 16’ 1 s2. 

b) od Michała i Natalii Nieciów z parceli grunt. lkat. 
74/3 gm. kat. Ludwinów część o powierzchni około 
22’2 s2.

.. c ) od Józefy Piotrowskiej z parceli bud. lkat. 184 
gm. kat. Ludwinów część o pow, 16’4 s2.

2. Grunta te pod i  a, b, c, nabyć pod tytułem dai‘ - 
mym, przyjmując wartość ich w wysokości po 30 K 
za 1 s2.

3. Wszelkie koszta z nabyciem tych gruntów połą
czone ponosi gmina m. Krakowa.

4. Do podpisania odnośnych kontraktów darowizny 
deleguje się prócz JWP. Prezydenta m. radców m. Ste
fana Iglickiego i Andrzeja Guzikowskiego a w razie 
przeszkody u którego z nich radcę m. Rajmunda Meusa. 
(LM: 10725/912 I a.).

U c h w a l o n o .

Linia regulacyjna ul. Szpitalnej i ul. św. Tomasza.

Imieniem Sekcyi I. sprawozdawca st. radca budown. 
m. K ł e c z e k  wnosi:

Rada miasta uchwali:
Zatwierdza się linie regulacyjne dla północno-wschod

niego narożnika ulicy Szpitalnej i św. Tomasza w śród
mieściu Dz. I., według linii na planie Budownictwa m. 
Oddz. B. czerwono podmalowanych i literami a’-b’ od 
strony ul. Szpitalnej, zaś literami b’-d-c od strony ulicy 
św. Tomasza oznaczonych.

U c h w a l o n o .

Etat Muzeum Narodowego.

Imieniem Sekcyi II. i III. sprawozdawca radca Ma
gistratu Dr. S i k o r s k i  wnosi:

Rada miasta uchwali:
1. W etacie urzędników Muzeum Narodowego stwa

rza się 1 posadę urzędnika administracyjnego w X I kl. 
rangi z płacą 1600 K kwaterowem 576 K, prawem do 
3 trzechleci po 200 K rocznie, oraz z prawem do wli- 
czalnego do wymiaru emerytury dodatku osohistego 
w kwocie 200 K rocznie, po przebyciu 20 lat w tej sa
mej klasie rangi.

2 Wydatek spowodowany stworzeniem tej posady 
wstawiać należy corocznie do Dz. X I poz. 2 wydatków 
zwyczajnych budżetu miejskiego. (LM: 1 <1865/913 Prez.). 

U c h w a l o n o .

Etat Budownictwa m. Oddz. B/b.

Imieniem Sekcyi II. i III. sprawozdawca st. radca 
Budown. m. K ł e c z e k  wnosi:

Rada miasta uchwali:
1. W  uzupełnieniu statusu Budownictwa miejskiego 

Oddz. B uchwalonego przez radę miasta w dniu 31 
października 1910 r. ustanawia się:

1. W b i u r z e  r e g u l a c y i  m i a s t a :

a) 1 posadę inżyniera w randze IX  z płacą 2800 K, 
kwaterowem 960 K i dodatkiem budowlanym 400 
K, razem 4160 K

b) i 1 posadę asystenta w randze X I z płacą 1600 K 
kwaterowem 576 K i dodatkiem budowlanym 200 
K, razem 2376 K czyli etat obejmować będzie na
stępujące posady:



1 radca ranga V lt
1 st. inżynier „ VIII
1 inżynier „ IX
1 adjunkt „ X
1 asystent „ XI

2. W  b i u r z e  k a n a l i z a c y i  mi a s t a :

a) 1 posadę st. inżyniera w randze VIII z płacą 3600 
K, kwaterowem 1104 K i dodatkiem budowlanym 
600 K, razem 5304 K.

b) 1 posadę asystenta manip. technicznego w randze 
X I z płacą 1600 K, kwaterowem 576 K i dodat
kiem budowlanym 200 K, razem 2376 K czyli etat 
przedstawiać się będzie:
1 radca ranga VII
2 st. inżynierów „ VIII
1 inżynier „ IX
1 asystent „ X I
1 asystent manip. techn. „ XI

3. W  b i u r z e  g e o m e t r ó w

3 posady adjunktów w randze X  z płacą po 2200 K, 
kwaterowem po 768 K i dodatkiem budowlanym po 
400 K, razem po 3368 K.

1 st. inżynier geometra ranga VIII
I inżynier „ IX
4 adjunktów „ X

4. W b i u r z e  d r o g o w e m .

a) 1 posadę st. inżyniera w randze VIII z płacą 3600 
K, kwaterowem 1104 K i dodatkiem budowlanym 
600 K, razem 5304 K.

b) 1 posadę inżyniera w randze IX  z płacą 2800 K, 
kwaterowem 960 K i dodatkiem budowlanym 400 
K, razem 4160 K czyli etat obejmować będzie na-

. stępujące posady:
1 radca ranga VII
2 st. inżynierów „ VIII
2 inżynierów „ IX
1 adjunkt „ X
1 asystent „ XI

II. Wydatek na ten cel w kwocie 33784 K wsta
wić do budżetu miejskiego na rok 1914.
(LM: 149044/913 B/b).

U c h w a l o n o .

Etat Budown. m. Oddz. B/a.

Imieniem Sekcyi II. i III. sprawozdawca radca Ma
gistratu Dr. S i k o r s k i  wnosi:

Rada miasta uchwali:
1. W  uzupełnieniu etatu urzędników Budownictwa 

miejskiego Oddz. A. uchwalonego przez radę miasta 
w dniu 31 października 1910 r. ustanawia się w dziale 
konserwacyi budynków 1 posadę oficyała technicznego 
w randze X  z płacą 2200 K kwaterowem 768 K i do
datkiem budowlanym 400 K rocznie.

2. Wydatek ha to powiększenie etatu w kwocie 
3368 K, wstawić do budżetu m. na rok 1914 i na lata 
następne. (LM: 162431/9131.

U c h w a l o n o .

Etat Zarządu wodociąg, miej.
Imieniem Komisyi wodociągowej sprawozdawca dyr. 

i nż .  J a s z c z u r o w s k i  wnosi:
Rada miasta uchwali:
Ustanawia się w etacie służby Zarządu wodociągo

wego następujące posady etatowe now e:
1 posada rurnika w klasie III,
1 „ motorowego młodszego w kl. III,
1 „ dozorcy wodomierzy w kl. IV,
1 „ dozorcy w sieci w kl. V,
2 „ dozorców zbiornika w kl. V,

z poborami i prawami uchwalonemi przez Radę miasta 
z dnia 20 czerwca 1907 r. L. 56154/907, 28 listopada 
1910 r. L. 213/4 B. W. 1910 i 6 kwietnia 1911 r. L. 
302/11 Prez., obejmującemi postanowienia o regulacyi 
etatu i płac funkcyonaryuszy płatnych z funduszu wodo
ciągowego.

P o b o r y  u s t a n a w i a  s i ę :
Kl. Tytuł Płacą Kwater. Dod. funkc. Nocne pł. razem
III. rurnik 1180 420 —  120 1720
III. motorowy mł. 1180 420 150 120 1870
IV. dozor. wodoc. 830 360 240 120 1550
V. dozor. sieci 760 360 —  120 1240
V. 2 dozor. zbiór. 760 360 —  120 2480

Razem . . . 8860 K.
Zarazem prostuje się brzmienie ust. 1. w § 15 

uchwały Rady miejskiej z dnia 20 czerwca 1907 r. L 
56154/07 i 28 listopada 1910 r. L. 213/11 B. W. 1910 r. 
i 6 kwietnia 1911 r. L. Prez. 302/11, który winien opiewać:

„Służba I., II. i III. klasy, której przedzielono miesz
kanie służbowe, otrzymuje pół kwaterowego".
(LM: 3394/914 Prez.).

U c h w a l o n o

Kupno realności w Dąbiu.
Imieniem Komisyi gruntowej i gazowo-elektrycznej 

sprawozdawca sekretarz Magistratu Dr. W y d r o  wnosi:
Rada miasta uchwali:
Dodatkowo do swej uchwały z dnia 6 kwietnia 

1911, którą postanowiono nabyć od Antoniego Puchały 
na rzecz Gminy miasta Krakowa realność lwh. 285 ks. 
gr. gm. Dąbie za cenę 83.500 K, a cenę wraz kosztami 
nabycia i należy tościami skarbowemi pokryć z funduszu 
gruntów pofortyfikacyjnyck, postanawia się :

1. Realność lwh. 285 ks. gr. gm Dąbie przeznaczyć 
na cele budowy II gazowni miejskiej.

2. Fundusz gazowni m. zwróci funduszowi gruntów 
pofortyfikacyjnyck tytułem kosztów nabycia tej realności 
wraz z 5% odsetkami kwotę 100 000 K.

3. Wydatek 100.000 K pokryć z pożyczki długo
terminowej a w razie potrzeby z pożyczki krótkotermino
wej na rachunek tej pożyczki długoterminowej pod moż
liwie najkorzystniejszymi warunkami na rzecz funduszu 
gazowni miejskiej zaciągnąć się mającej.
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Do zaciągnięcia pożyczki tj. oznaczenia instytucyi, 
w której, warunków, pod jakimi i czasu, kiedy pożyczka 
ma być zaciągniętą tudzież do delegowania radców m. 
do podpisu obok P. Prezydenta m dokumentów pożycz
kowych upoważnić w myśl § 82 statutu miejskiego Pre- 
zydyum m. wspólnie z Sekcya II (Skarbową) Rady 
miejskiej.

4. Zatwierdzić zarządzenie Prezydyum m., w myśl 
którego gazownia m. objęła realność 285 gm. Dąbie już 
w roku 1912. (LM: 124214/913 I c.)

U c h w a l o n o .

Sprzedaż parceli w  Nowej Wsi.
Imieniem Sekcyi I. referent sekretarz Magistratu Dr. 

W y d r o  w nosi:
Rada miasta uchwali:
1. Sprzedać p. Janinie Ciechanowskiej część parceli 

gr. lkat. 425 i 412/1 z realności miejskich lwh. 1 i 3 
ks. gr. gm. kat. Kraków X V  „Nowa Wieś Narodowa“ , 
na planie kolorem zielonym i nowemi lkat. 425/2,
412/3 i 412/4 oznaczone o łącznej powierzchni około 75
sążni kw. za cenę po 70 K za 1 sąż. k w , płatną przy 
podpisaniu kontraktu, która to cena obejmuje już koszta 
urządzenia ulic (§ 16/a noweli do ust. bud.) wzdłuż sprze
dać się mających parcel.

2. Koszta kontraktu, stemple i należytość przenośną 
poniesie kupująca p Janina Ciechanowska.

4. Do podpisania kontraktu upoważnia się prócz 
JWP. Prezydenta m. PP. radców : Andrzeja Guziko
wskiego, Rajmunda Meusa a na wypadek przeszkody
u jednego z nich radcę m. P. Dra L, Merza. (LM:
157876/913 I. c.).

U c h w a l o n o .

Nazwa statku Lloydu: „Cracovia“.
Imieniem Sekcyi I. sprawozdawca st. radca Magi

stratu S k r z y n i a r z  wnosi:
Rada miasta uchwali:
1. Rada miasta przyjmuje do wiadomości wynik 

porozumienia i akcyi kraj. Związku turystycznego w Kra
kowie z generalną Dyrekcyą austryackiego Lloydu w Try- 
eście w sprawie nadania nazwy „Kraków11 zbudować się 
mającemu wielkiemu parowcowi (Indiendampfer) Lloydu 
austryackiego, oraz w sprawie reklamowania Krakowa 
na statkach Lloydu i zgadza się na łacińska nazwę 
,,Cracovia“ .

2. Rada miasta wyraża imieniem Gminy m. Kra
kowa Radzie zawiadowczej Lloydu na ręce generalnej 
Dyrekcyi w Tryeście podziękowanie za uprzejme i życz
liwe postanowienie nazwania okrętu Lloydu mianem 
miasta Krakowa. (LM: 85925/913 I/a).

R. m. D ę b i c k i  sprzeciwia się drugiemu ustępowi 
wniosku.

P r z e w o d n i c z ą c y  oświadcza, że ex praesidio 
wyrazi się Lloydowi podziękowanie.

U s t ę p  p i e r w s z y  w n i o s k u  u c h w a l o n o .

Konkurs architektoniczny.
Imieniem Sekcyi I. sprawozdawca II. wieeprez. m. 

S a r e w fachowem referacie wnosi:

Rada miasta uchwali:
1. Rozpisać konkurs celem uzyskania projektu ar

chitektonicznego wykształcenia budowli ochronnych i re
gulacyjnych na lewym brzegu Wisły między mostem 
Zwierzynieckim a Skałką.

2. Zatwierdza się program i warunki konkursu we
dług dołączonego tekstu i uchwały Sekcyi I. z dnia 12 
listopada 1913 L. piot. 291.

3. Przyznaje się na ten cel kredyt w kwocie IluOO 
K wstawić się mający do budżetu na rok 1914 w poz. 
XIV. „Wydatki nadzwyczajne11 poz. 1.

4. Deleguje się do Sądu konkursowego 4 członków 
Rady m. a to: R. m. Beringera, Meusa, Perosia i Tur
skiego, a jako zastępcę r. m. Maywalta.
(LM: 23504/914 B/b).

Program i warunki konkursu osobno zamieszczono 
w niniejszym numerze „Dziennika rozporządzeń".

R m. B u j  w i d zapytuje, co się dzieje ze sprawą 
amfiteatru pod Wawelem.

S p r a w o z d a w c a  wyjaśnia, że projekt amfiteatru 
służy jako plan podstawowy do ogłosić się mającego 
właśnie konkursu.

W n i o s k i  u c h w a l o n o .

Program budowy nowych iinij tramwajowych  
na rok 1914.

Imieniem Komisyi tramwajowej sprawozdawca r. m. 
M a y  w a l t  przedstawia w następującym wywodzie wnio
ski poniżej zamieszczone :

Uchwałą z dnia 9 stycznia 1912 r. przyjęła rada 
miejska wnioski ogólne w sprawie programu przekształ
cenia istniejących i budowy nowych linii kolei elektrycz
nych w mieście z tą uwagą, że budowę nowych względ
nie przekształcanie istniejących linii ma się uchwalać 
każdego roku.

W  roku 1914 zamierza przystąpić Krak. Spółka 
tram. do budowy dalszych linij tramwajowych, przy czem 
należy zauważyć, że uchwała Rady z dnia 9 stycznia 
1912 co do przedkładania każdorocznego programu bu
dowy na rok dany była nadzwyczaj trafną, już bowiem 
w 1913 roku należało odstąpić od uchwalonego ogólnego 
programu, w którym była przewidzianą budowa linii do 
nowego dworca osobowego przez ul. Pawią i plac Ma
tejki Również i na rok 1914 program ogólny z r. 1912, 
w którym zamierzono przekształcenie istniejącej linii do 
parku Dr. Jordana i połączenia jej z nowym dworcem 
osobow. przez ul. Podwale, Dunajewskiego i Basztową, 
jakoteż budowę linii przez ul. Lubicz, Rakowicką, Topo
lowa, musi uledz modyfikacyi z tego powodu, że linia 
ul. Lubicz, Rakowickiej, Topolowej została już w 1913 r. 
wykonaną

Przekształcenie linii do parku Dr. Jordana i połą
czenie jej z nowym dworcem osobowym nie może być 
wykonanem ponieważ budowa nowego dworca osob. nie 
jest jeszcze rozpoczętą Natomiast zaszła w międzyczasie 
okoliczność, mająca decydujące znaczenie w rozwoju 
miejskiej kolei elektr., t. j. sprawa przyłączenia miasta 
Podgórza do Krakowa.

W  myśl artykułu 35 układu z Podgórzem zobowią
zała się Gmina miasta Krakowa wybudować w ciągu 
1 l/a roku licząc od dnia uchwały Sejmu krajowego w spra
wie połączenia obu miast, dwutorową linię tramwajową
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normalnej szerokości, na przestrzeni od nowego mostu na 
Wiśle przez Rynek główny podgórski, ul. Kalwaryjską, 
aż do bramy fortecznej wraz z odgałęzieniem do przy
stanku kolejowego Podgórze miasto. Nadto, zobowiązała 
się Gmina miasta Krakowa do wybudowania takiejże 
linii tramwajowej od wybudować się mającego mostu 
imienia cesarza Franciszka Józefa, przy wylocie ulicy 
Krakowskiej aż do ulicy Kalwaryjskiej, a to natychmiast 
po wybudowaniu tego mostu. Wreszcie, zobowiązała się 
Gmina do objęcia ogólnym programem budowy tramwaju 
elektrycznego w Krakowie: budowy linii do stacyi kole
jowych Podgórze-Bonarka, Podgórze-Płaszów i do granicy 
Łagiewnickiej, z połączeniem tej linii przez: Rydlówkę, 
Ludwinów, Zakrzówek z mostem Zwierzynieckim.

Ze względu na to,1 że budowa tych linij tramwajo
wych na znacznej długości, połączona z odpowiedniem 
przekształceniem nawierzchni 3-ego mostu na Wiśle w y
magać będzie długiego czasu tak, że nawet budowa 
wcześnie rozpoczęta z wiosną 1915 r. nie mogłaby być 
w żaden sposób oddaną do użytku publicznego z końcem 
sierpnia 1915 r., przeto należy budowę wzmiankowanych 
linij rozpocząć w roku bieżącym, aby można oddać do 
użytku te linie przed sierpniem roku 1915 i tym sposo
bem lojalnie dotrzymać zobowiązań, jakie Gmina wobec 
Podgórza zaciągnęła.

Wobec powyższych okoliczności przedłożyła Rada 
zawiadowcza Krak. Spółki tramwaj. Komisyi tramwajo
wej projekt przystąpienia w r. 1914 do budowy lin ii: 
Nowy Most na Wiśle, ul. Słowackiego, Szkoła pod Be
nedyktem, ul. Lwowska, Rynek główny, ul. Kalwaryjska 
do bramy fortecznej z przedłużeniem do stacyi kolejowej 
Podgórze Bonarka. Komisya tramwajowa przyjęła po
wyższy projekt i uzasadniła potrzebę przedłużenia bu
dować się mającej linii w Podgórzu aż do stacyi kolejo 
wej Podgórze-Bonarka w sposób następujący :

Już w r. 1913 stała się nader pilna potrzeba w y
budowania stałej remizy dla wozów nowych normalno
torowej kolei miejskiej a przynajmniej zapewnienia sobie 
odpowiedniego terenu, na którymby stanąć mogła na 
razie prowizoryczna remiza z możnością rozszerzenia jej 
w miarę rozszerzania sieci kolei miejskiej, a zatem i przy
bywania wozów tak motorowych jakoteż i przyczepnych.

Wozy przeznaczone dla linii nowych projektowanych 
na rok bieżący w ilości 15 tu nie znajdą już pomieszczę 
nia w dotychczasowych remizach, wobec czego staje się 
rzeczą nader pilną budowa remizy, któraby nie tylko te, 
ale i w przyszłych latach sprawić się mające wozy po
mieścić mogła.

Ponieważ, jak z powyższych wywodów wynika 
grunt potrzebny na powyższy cel ma być obszerny, 
a gruntu takiego Spółka tramwajowa nie posiada, musi 
go więc nabyć i to możliwie w najkorzystniejszych wa
runkach po najtańszej cenie.

Skoro budowa linii tramwajowej w Podgórzu mnsi 
być przeprowadzoną, należy więc w tamtych okolicach 
szukać takiego gruntu i nabyć dla założenia remiz wozo
wych dla całej sieci tramwajowej.

Ażeby zaś prowadzenie torów do remizy wyzyskać 
o ile możności dla ruchu i rentowności linii tramwajowej, 
uważa Rada zawiadowcza Spółki tramwajowej i Komisya 
tramwajowa za wskazane, aby przeprowadzić linię tram
wajową do stacyi kolejowej Podgórze-Bonarka i urządzić 
w okolicy tejże remizy tramwajowe. Ponieważ w myśl

artykułu 35 układu Gmina miasta Krakowa jest i tak 
zobowiązaną do wybudowania linii do stacyi Podgórze- 
Bonarka przeto połączenie koniecznej dziś potrzeby w y
budowania torów do remizy projektowanej w okolicy 
stacyi z wymienionym obowiązkiem, jest rzeczą dziś już 
korzystną.

Należy grunt pod budowę remiz i warsztatów tak 
obszerny zakupić, aby obok tych budowli można pomieś
cić i budynki mieszkalne. Rentowność tych bndynków 
może przy niskich cenach czynszowych zapewnić tylko 
tani grunt i dlatego należy gruntu takiego szukać w wię
kszej odległości od miasta w projektowanem miejscu.

Powyżej przytoczone powody skłoniły Komisyę 
tramwajową do przyjęcia projektu budowy linii tramwa
jowej od 3 ego mostu na Wiśle aż do stacyi kolejowej 
Podgórze Bonarka wraz z budową remizy i dojazdu do 
tejże, projektu odpowiadającego publicznym interesom 
i interesowi przedsiębiostwa tramwajowego i zapewniają 
cego temuż przedsiębiorstwu rentowność tej nowej linii.

Obok wspomnianej linii obejmuje projekt na rok 
bieżący budowę krótkiej linii z ulicy Zwierzynieckiej 
przez ul. Wiślną i Rynek do ulicy Sławkowskiej, łączą
cej bezpośrednio Zwierzyniec z ulicą Długą.

Przez połączenie bezpośrednio ruchliwych linij za
chodniej i północnej w sposób, jaki dawniej już istniał 
i zaprowadzenie bezpośredniego ruchu wozów ze Zwie
rzyńca do dworca towarowego i napowrót a oprócz tego 
ze Zwierzyńca na ulicę Topolową i napowrót, uzyska się 
ciągły ruch wozów w ulicy Tadeusza Kościuszki i Zwie
rzynieckiej i w ulicach Sławkowskiej i Długiej, co sta
nowić będzie wielką wygodę dla publiczności i przyczyni 
się znakomicie do wzmożenia ruchu osobowego, a zatem 
i podniesienia rentowności tych linij.

W końcu projektowaną jest budowa pętlicy powrot
nej na Zwierzyńcu. Obecnie kończy się linia tramwajowa 
przed mostem na Rudawie torami ślepymi i konieczną 
jest potrzeba przedłużenia tej linii po za powyższy most 
na ulicę Królowej Jadwigi z założeniem pętli po prawej 
stronie tej ulicy. Budowa powyższa połączy zamieszkałą 
część powyższej ulicy z miastem Krakowem i uczyni za
dość potrzebie naglącej ze względu na bezpieczeństwo 
ruchu tramwajowego, istniejące bowiem stosunki przy 
zastosowaniu szczególnie wozów przyczepnych grożą po- 
ważnem niebezpieczeństwem wypadków w razie ewen
tualnego zbiegania wozów w dzisiejszem miejscu zakoń
czenia linii przed mostem na Rndawie położonem w sto
sunkowo silnym spadku.

Według programu budowy wyniosą koszta budowy 
wszystkich trzech linij kwotę 2,500.000 K , w czem 
mieszczą się koszta nabycia gruntu pod remize, warsztaty, 
etc.; budowę remizy, dojazdu do tejże, kompletną budowę 
trzech wyżej wspomnianych linij i wreszcie sprawienia 
15-tu nowych wozów motorowych.

Obliczenie rentowności zapewnia w zupełności opro
centowanie i amortyzacyę potrzebnego kapitału.

Mówca kończy wywód wnioskiem K om isyi:
Rada miasta uchwali:
1. Przyjmuje się do wiadomości i zatwierdza uchwa

lony przez Krakowską Spółkę tramwajową a przez K o
misyę tramwajową Rady miasta przyjęty program budowy 
w roku 1914 następujących nowych normalno-torowych 
linij kolei elektrycznej (względnie przekształcenia części 
wąskotorowej na normalno torową):
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a) linii nowej dwutorowej łączącej się z istniejącą przy 
trzecim moście na Wiśle, idącej przez trzeci most, 
ulicę Słowackiego, Lwowską, Rynek główny, ulicę 
Kalwaryjską w Podgórzu aż do stacyi kolejowej 
w Podgórzu Bonarce, wraz z torem dojazdowym do 
wybudować się mającej remizy w pobliżu powyższej 
stacyi, oraz budowę remizy,

b) linii dwutorowej od ulicy Zwierzynieckiej przez ul. 
Wiślną i Rynek do ulicy Sławkowskiej celem po
łączenia istniejących linii 3-ciej i 5-tej,

c) pętlicy powrotnej na Zwierzyńcu przy przedłużeniu 
istniejących torów przez most na Rudawie na ulicę 
Królowej Jadwigi.
2. Wnioski w sprawie pokrycia kosztów budowy, 

mają być przedłożone Radzie miejskiej do uchwały.
(LM: 34147/914 III a.).

R. m. Dr. J u l i a n  N o w a k  zgadza się z wnio
skami, które zmierzają do rzeczonego połączenia Podgó
rza z Krakowem, domaga się jednocześnie przekształcenia 
linii w ul. Karmelickiej na dwntorową i przedłużenia jej 
do Łobzowa.

R. m. P a j ą k  domaga się rozszerzenia sieci kolei 
elektrycznej na Gminy do Krakowa przyłączone a leżące 
po prawym brzegu Wisły.

R. m. Dr. S c h n e i d e r  przyłącza się do wywodów 
r. m. Dr. Juliana Nowaka.

R. m. Dr. M e i s e l s  projektuje, aby zastanowić się 
czy nie należałoby zaprowadzić autobusów elektrycznych 
tak jak jest w innych miastach.

Po wyjaśnieniach udzielonych przez sprawozdawcę, 
w n i o s k i  K o m i s y i  t r a m w a j o w e j  u c h w a l o n o .

Kupno realności w Zwierzyńcu z garażem.

Imieniem Sekcyi I. i II. referent sekretarz Magi
stratu Dr. W y d r o  w nosi:

Rada miasta uchwali:
1. Nabyć realność lwh. 352 i 400 ks. gr gm. Zwie

rzyniec wraz ze znajdującym się na niej zakładem garażu 
automobilowego i ze wszystkiemi urządzeniami i maszy
nami tego zakładu, wymienionemi w ofercie właścicieli 
do L. M. 2643/914, za cenę ryczałtową 130.000 K, 
płatną w 14 dni po zaintabulowaniu Gminy za właści
cielkę realności lwh. 352 i 400 gm. Zwierzyniec w sta
nie wolnym od ciężarów i po odebraniu tych realności 
wraz z całym zakładem i wszystkiemi urządzeniami i ma
szynami w fizyczne posiadanie Gminy m. Krakowa.

2. Koszta kontraktu, stemple i należytość przenośną 
poniesie Gmina m. Krakowa.

4. Do podpisania kontraktu obok P. Prezydenta 
miasta lub jego zastępcy upoważnia się Radców m.: Wan- 
dalina Beringera i Artura Romanowskiego, a na wypadek 
przeszkody u jednego z nich r. m. Walentego Dudka.

4. Cenę kupna wraz z kosztami pokryć z pożyczki 
długoterminowej a w razie potrzeby z pożyczki krótko
terminowej na rachunek tej długoterminowej pod możli
wie najkorzystniejszymi warunkami zaciągnąć się mającej. 
Do zaciągnięcia pożyczki tj. oznaczenia Instytucyi w któ

rej, warunków pod jakimi i czasu kiedy pożyczka ma 
być zaciągniętą, tudzież do delegowania Radców m. do 
podpisu obok p. Prezydenta miasta dokumentów pożycz
kowych upoważnia się w myśl § 82 statutu miejskiego 
Prezydyum miasta wspólnie z Sekcyą II (Skarbową) 
Rady miejskiej. (LM: 28368/914 I c.).

R. m. D a s z y ń s k i  domaga się szczegółowego 
sprawozdania odnośnie do przedstawionego wniosku z uwagi 
na bieżące pogłoski, że kupno nie leży w interesie Gminy.

II. Wi c e p r e z y d e n t  Sare  wyjaśnia, że rzecz fachowo 
zaopiniowaną przedłożył Magistrat Sekcyi I, która wy
brała do tej sprawy specyalny subkomitet. Subkomitet 
rzecz zbadał na miejscu. Interes dla Gminy jest bardzo 
korzystny. Warsztaty dobrze urządzone i dobrze utrzy
mane. Budynki są o konstrukcyi żelazno betonowej w dob
rym stanie. Dla Gminy warsztat jest koniecznie potrzebny 
ze względu na częste naprawy autów, walca parowego, 
maszyn do terowania dróg i t. p., za które to naprawy 
dotychczas płacono wielkie kwoty.

W n i o s e k  S e k c y j  p r z y j ę t o .

Udzielenie urlopu.

Rada m. udzieliła urlopu r. m. Dr. R o s e n b l a t -  
t o w i na 4 tygodnie.

Przewodniczący zamyka posiedzenie o godz. 8l /2 wieczór.

Posiedzenie tajne (34 w kad. XVI) z dnia 9-go 
marca 1914 r.

N o m in a cye  w  B u d o w n ictw ie  m ie js k ie m .

Pan Marceli Jan (2 im.) Skibka m. nadet. adjunkt 
geometra w X  kl. rangi zamianowany został m. nadetat. 
inżynierem gsometrą w IX klasie rangi z płacą 2800 K, 
kwaterowem 960 1C, dodatkiem budowlanym, niewliczal- 
nym do emerytury 400 K rocznie i prawem do czterech 
trzechleci po 200 K rocznie z tem, że jak długo ta nad- 
etatowa posada będzie obsadzoną, nie należy obsadzać 
nosady st. inżyniera geometry w VIII klasie rangi.
(L. Prez. 1210/913).

Zwolnienie ze służby.
1. Zatwierdzono zwolnienie ze służby m. inżyniera 

mechanika Budownictwa m. p. Maryana Ludwika (2 im.) 
Kwiecińskiego z dniem 31 października 1912 r.

2. Z powodu bezpłatnego pełnienia nadobowiązko
wych funkcyi w Budownictwie m. i Zakładzie czyszcze
nia m. darowano inżynierowi mechanikowi Budownictwa 
m. p. Maryanowi Ludwikowi Kwiecińskiemu kwotę 215 
K 14 h. nadebraną tytułem płacy za czas od 8 paździer
nika do 31 października 1912 r. (LM: 163356/913 Prez.).

Dodatek funkcyjny.
1. Panu Zygmuntowi Fertigowi st. weterynarzowi 

m. przyznano dodatek funkcyjny w kwocie 400 K rocz
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nie niewliczalny do wymiaru emerytury za czas aż do 
osiągnięcia przez niego V III klasy rangi.

2. Wydatek powyższy w kwocie 400 K rocznie 
wstawiać się będzie do budżetu m. na rok 1914 i lata 
następne aż do chwili osiągnięcia przez p. Fertiga VIII 
kl. rangi. (L. Prez. 1161/913).

Emerytury.

1. W  przychylnem załatwieniu prośby pani Maryi 
Bronisławy (2 im.) Kopffbwej wdowy po pomocniku kan
celaryjnym Magistratu śp. Henryku Aleksym Janie (3 im.) 
Kopffie podwyższono do 600 K rocznie zaopatrzenie, 
przyznane petentce w drodze łaski uchwałą Rady m. z 31 
października 1912 r. (LM: 135942/913).

2. P. Wandzie Ulgowej, wdowie po śp. Janie Illgu 
emerytowanym brandmistrzu miejskiej straży pożarnej 
przyznano od dnia śmierci męża tj. od dnia 6 sierpnia 
1913 pensyę wdowią po myśli statutu emerytalnego 
z roku 1873 w wymiarze 1200 K rocznie.

Na wychowanie małoletnich dzieci ś. p. Jana Illga 
a mianowicie Karola ur. 18 października 1895 i Stani
sława ur. dnia 4 maja 1900 przyznano p. Wandzie Ulgo
wej dodatek w kwocie 400 K dla każdego, t. j. razem 
800 K  a to aż do ukończenia 20 roku życia przez każ
dego z nich. (L. 7240/914 Prez.).

3. Maryannie z Kumalów 1° Trzynowej 2° Stan- 
kiewiczowej przyznano po myśli § 19 statutu emerytal
nego odprawę wdowią w wysokości jednorocznej płacy 
ś. p. męża Jakóba Trzyny t. j. w jednorazowej kwocie 
600 K, którą wypłacić należy do rąk sądownie ustano
wionego jej kuratora i męża Wojciecha Stankiewicza 
pomocnika krawieckiego, pod warunkiem, że tenże imie
niem żony i pupilki swej przedłoży przez siebie zeznaną, 
a przez Sąd nadkuratelarny zatwierdzoną formalną dekla 
racyę ze zrzeczeniem się Maryanny 1° Trzynowej 2° 
Stankiewiczowej na wypadek owdowienia praw z § 18 
statutu t. j. prawa domagania się przyznania z powrotem 
pensyi wdowiej, przyznanej jej na zasadzie uchwały Rady 
miasta z dnia 13 listopada 1902 r. tut. rozporządzeniem 
z dnia 17 listopada 1902 r. L. 56926/06, a zamkniętej 
wskutek powtórnego zamążpójścia rozp. z 15 lutego 1906 
L. 16025/06. (LM: 128376/913 Prez.).

4- Wojciechowi Piekarzowi fornalowi Zakładu cz. 
m. przyznano w drodze łaski stałe zaopatrzenie w kwocie 
480 K rocznie od dnia, w którym zwolniony zostanie od 
obowiązków służbowych. (LM: 150801/913.).

5. Scbastyanuwi Kozieniowi fornalowi Zakładu cz. 
m. przyznano w drodze łaski zaopatrzenie w kwocie 600 
K rocznie od dnia, w którym uwolniony zostanie od obo
wiązków służbowych. ,(LM: 150803/913).

6. Antoniemu Zglinieckiemu robotnikowi Zakładu 
cz. m. przyznano w drodze łaski zaopatrzenie w kwocie 
480 K rocznie od dnia, w którym zwolniony zostanie od 
obowiązków służbowych. (LM: 150800/913).

7. Jakóbowi lachemczykowi fornalowi Zakładu cz. 
miasta przyznano w drodze łaski zaopatrzenie w kwocie 
480 K rocznie od dnia, w którym zwolniony zostanie od 
obowiązków służbowych.

Gmina m. Krakowa zastrzegła sobie prawo powo
łania Jakóba Jachemczyka do pełnienia innych obowiąz
ków, do których spełniania stan jego zdrowia jest jesz
cze odpowiedni, przyczem wymiar przyznanego w drodze 
łaski zaopatrzenia ustaje na czas wykonania powyższej 
służby. (LM: 150802/913).

8. P. Józefie Policzkiewiczowej, wdowie po śp. Jó
zefie Policzkiewiczu em. brandmistrzu miej. straży poż. 
zmarłym d. 22 grudnia 1912 przyznano od dnia śmierci 
męża pensyę wdowia w kwocie 1200 K rocznie.
(L: 60365/913 Prez.).

Przyjęcia do Gminy:

a. Zapewniono przyjęcie do Gminy stoł. król. m. 
Krakowa na wypadek uzyskania obywatelstwa od c. k. 
Rządu —  poddanym rosyjskim :

1. Wincentemu Cegielskiemu ślusarzowi gazowni m. 
wraz z żoną i dzieckiem za opłatą taksy w kwocie 
20 K. (LM: 9666/914).

2. Teofilowi Chmurskiemu, maszyniście gazowni m. 
za taksą 20 K. (LM: 9668/914).

3. Stefanowi Łojkowi, woźnemu gazowni m wraz 
z żoną za taksą 20 K. (LM : 9667/914).

4. Samuelowi Skóreckiemu. urzędn. prywatnemu za 
taksą 200 K (LM: 156401/913)!

5. Dr. Stefanowi Adamowi (2 im.) Winiarskiemu
prof. kursów Baranieckiego, wraz z żona za taksą 4-0 K. 
(LM : 6623/914).

b. Odmówiono zapewnienia takiego przyjęcia Ma- 
ryanowi Ignaczakowi czeladnikowi bronzowniczemu z ro
dziną poddanemu rosyjskiemu. (LM: 8654/914).

c. Przyjęto do Gminy stoł. król. miasta Krakowa 
Jakóba Szyje Eisenhandlera, kupca za opłata taksy 
w kwocie 1:50 K. (LM: 109380/913).

Kluczny aresztów miejskich.

1 Jana Skwiertniańskiego klucznego aresztów miej. 
przeniesiono ze względu na stan jego zdrowia w stały 
stan spoczynku z dniem 28 lutego 1913 r.

2. Temuż wyznaczono za czas służby prowizorycz
nej 1V2 roku i etatowej od 10 sierpnia 1900 do 28 lu
tego 1913 r. w stosunku do ostatnich jego czynnych po
borów 1040 K 80., emeryturę w kwocie 572 K.

Pensya wdowia
Ewie 1° Kęsowej 2° Druzgałowej wdowie po ś. p. To
maszu Druzgale em. woźnym Magistratu Krakowskiego 
zmarłym dnia 24 czerwca 1913 r. przyznano licząc od 
dnia śmierci męża w drodze łaski zaopatrzenie w kwo
cie, wedle wniosku Sekcyi II 300 K rocznie, pod wa
runkiem, że za deklaracyą zrzeknie się przysługującej jej 
jednorazowej odprawy w kwocie 550 K. (LM: 
152114/913).
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Sprawozdania ze Sekcyj i Komisyj.
Sekcya ekonomiczna.

I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  4 m a r c a  1914 r.

Sekcya obradowała nad projektem budżetu m. na 
rok 1914/15 i uchwaliła działy do jej zakresu działania 
należące, a to : z działu I (Zarząd główny) poz. 10 koszta 
kancelaryjne i poz. 14 najem lokali dla urzędów m. 
w dzielnicach przyłączonych; dalej cały dział II (Zarząd 
majątku miej.); z działu V (Bezpieczeństwo publ.) poz. 
Straż pożarna: zaprzęgi m. i oświetlenie miasta: z działu 
IX  (Zdrowotność miasta) poz. Utrzymanie cmentarza, Za
kład czyszcz. m. i utrzymanie wychodków publ.; z działu 
X I (Sztuka i zabytki historyczne) poz. utrzymanie teatru 
m., a wreszcie niektóre pozycye działu X IV  (Różne w y
datki). Oprócz tego rozdała Sekcya na podstawie pu
blicznego przetargu roboty szklarskie, pokostnicze i ka
mionkowe w budującym się gmachu dla szkoły przemy
słowej żeńskiej.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  12 m a r c a  1914 r.

Sekcya obradowała nad podaniem Związku ekono
micznego urzędników, profesorów i nauczycieli o odstą
pienie kawałka gruntu przy ul. Zyblikiewicza w sąsie
dztwie administracyi akcyzowej na budowę domu na cele 
Związku. Po dłuższej dyskusyi Sekcya zgodziła się na 
odstąpienie wspomnianego gruntu sposobem dzierżawy 
kilkudziesięcioletniej na podstawie ustawy o prawie bu
dowli na cudzym gruncie. Bliższe warunki tej dzierżawy 
zostaną ustalone po porozumieniu się Magistratu ze Związ
kiem ekonomicznym urzędników, profesorów i nauczy
cieli. Po załatwieniu szeregu spraw administracyjnych 
upoważniła Sekcya Magistrat do wdrożenia właściwych 
kroków, celem stworzenia i otwarcia ulicy podwałowej 
wzdłuż toru kolei państwowej na przestrzeni od ulicy 
Grzegórzeckiej do ul. Miodowej.

III. P o s i e d z e n i e  w d n i u  16 m a r c a  1914 r.

Sekcya obradowała nad dalszem wykonaniem uchwa
lonego już przez Radę miasta programu budowy zakła
dów sanitarnych miejskich w Prądniku białym. Aby 
ułatwić zajęcie i zarobek w obecnych czasach bezrobocia 
uchwaliła rozpocząć jak najrychlej i jeszcze w roku bie
żącym wykonać budowę 2 domów mieszkalnych dla 
służby tych zakładów i budowę pawilonu chorób zakaź
nych, a wreszcie budowę kanału ulicznego do tych zakła
dów. Koszta tych robót i budowli przeniosą sumę 
550.000 K.

Oprócz powyższej sprawy załatwiła Sekcya jeszcze 
cały szereg spraw odnoszących się do spraw regulacyj
nych tudzież wykupna gruntów na cele regulacyjne ulic.

IV. P o s i e d z e n i e  w dni u  1 k w i e t n i a  1914 r.

Na Sekcyi r. m. Guzikowski poruszył sprawę prze
niesienia targów z Rynku kleparskiego na Nowy plac 
przy ul. Długiej nadto domagał się 0 postanowienia budki

tramwajowej przy końcu ul. Długiej dla schronienia się 
publiczności podczas niepogody.

W  różnych sprawach porządkowych przemawiał 
radca miejski Dudek między innemi domagał się upo
rządkowania ul. Senatorskiej w Półwsiu, uporządkowania 
placu na stawach, zakupionych od Norbertanek, prze
znaczonego na targi i budowy wychodka przy moście 
na nowej Rudawie przed klasztorem Norbertanek.

W  końcu uchwalono oddać w przedsiębiorstwo ro
boty instalacyjne elektryczne i gazowe w budującym się 
gmachu dla szkoły przemysłowej żeńskiej.

V. P o s i e d z e n i e  w d n i u  15 k w i e t n i a  1914 r.

Sekcya poruszyła kilka spraw porządkowych w mie
ście i tak:

Poleciła Magistratowi powiększyć liczbę koszów na 
Odpadki i papiery w Rynku głównym i wydać zarządzenia, 
aby publiczność z tych koszów korzystała tj. aby do koszów 
a nie na chodniki wrzucała papierki, odpadki itp.

Polecono dalej Magistratowi przyprowadzić do po
rządku budki i kramy przekupniów owoców na ulicach 
i placach, przyczem wezwano Magistrat, aby przyspieszył 
sprawę budowy kiosków miejskich na sprzedaż ciast, 
owoców, wody sodowej itp. w miejsce dzisiejszych bud 
i straganów prywatnych.

Postanowiono dalej, aby bruki asfaltowe i porfi
rowe w mieście zmywać, celem zapobieżenia tworzeniu 
się na nich błota. Dalej wydać surowe zarządzenia, celem 
zapobieżenia kradzieży kwiatów, wieńców itp. na cmen
tarzu miejskim. Nadto Sekcya przyjęła do wiadomości 
wynik dotychczasowych starań o rozsadzenie skały w ko
rycie Wisły pod klasztorem Norbertanek na Zwierzyńcu.

Zgodziła się na projekt linii regulacyjnej dla ul. 
Dietlowskiej W  jej części północno-zachodniej między ul. 
Starowiślną a ulicą Wielopole.

Wreszcie rozpatrywała sprawę ustanowienia terenu 
ochronnego dla grot Twardcwskiego na Krzemionkach 
celem zabezpieczenia ich od uszkodzenia. Po omówieniu 
spraw postanowiła gremialnie udać się na miejsce celem 
zbadania sytuacyi. Grot tych w istocie ciekawych i god
nych widzenia jest cztery na przestrzeni około 3 mor
gów. Zabezpieczenie ich przez ustanowienie terenu ochron
nego nie napotka na trudności, albowiem wszystkie 
grunta, na których się te groty znajdują należą do Gminy 
miasta Krakowa.

VI. P o s i e d z e n i e  w d n i u  22 k w i e t n i a  1914 r.

Sekcya postanowiła usunąć z ulicy Floryańskiej 
i Sławkowskiej tzw. ścięte krawężniki chodnikowe, zro
bione dla udogodnienia wjazdów do bram domów, a za
stąpić je  krawężnikami pełnymi ze względów bezpieczeń
stwa publicznego.

Następnie obradowała nad sprawą wyboru miejsca 
pod budowę kościoła w Dębnikach i w myśl wniosków 
wybranego dla tej sprawy Subkomitetu zgodziła się na 
usytuowanie kościoła w miejscu przez Subkomitet zapro- 
jektowanem na gruntach nabytych od wojskowości.

Następnie rozpatrywała znaną sprawę zahipoteko- 
wania dróg dojazdowych na Wawel na rzecz Wydziału 
Krajowego. W sprawie tej odbyły się już dwukrotnie
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konferencye w Wydziale Krajowym przy udziale delega
tów miasta i zapadła już w tym względzie uchwała Rady 
miejskiej, by przed wniesieniem pozwu tentować ugodę. 
Tekst tejże uchwaliła Sekcya przekazać do opinii Sekcyi 
prawniczej z życzeniem, by następnie Komitet złożony 
z obu tych Sekcyi przygotował odnośne sprawozdanie na 
pełne posiedzenie obu Sekcyj, a następnie Rady miej.

W końcu zgodziła się Sekcya na zaprowadzenie 
ruchu automobilowego w zakładach sanitarnych w Prąd
niku Białym i do przewożenia chorych zakaźnie.

VII. P o s i e d z e n i e  w d n i u  29 k w i e t n i a  1914 r.

Sekcya przyjęła do wiadomości',wyjaśnienie Magistratu 
w kilku sprawach targowych i porządkowych, rozpatry
wała wynik przetargu publicznego na roboty budowlane 
w wybudować się mającym pawilonie dla służby w Za
kładach sanitarnych w Prądniku Białym, tudzież na in- 
stalacyę dzwonków elektr. i telefonów miejscowych w bu
dynkach sanitarnych i zgodnie z propozycyami Magistratu 
i Komitetu budowy rozdała następujące roboty: murar
skie, ciesielskie, kamieniarskie, dekarskie, blacharskie 
i dostawę ankrów, oraz roboty dzwonków elektrycznych 
i telefonów miejscowych. Prócz tego załatwiła kilka 
spraw administracyjnych, między innemi zgodziła się na 
zatrzymanie dotychczasowej linii regulacyjnej dla ul. Mi
kołajskiej i św. Tomasza przed realnością, w której do 
niedawna mieściła się c. k. Dyrekcya Policyi.

Sekcya skarbowa.

I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  23 m a r c a  1914 r.
Sekcya udzieliła jednemu z rękodzielników krakow

skich pożyczki z funduszu Arcyksięcia Rudolfa, uchwa
liła nabyć skrawki gruntu na cele regulacyi ul Zwierzy
nieckiej i Czarnowiejskiej, oraz wprowadziła pewne 
zmiany w instrukcyi egzekucyjnej.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  16 k w i e t n i a  1914 r.
Sekcya uchwaliła dodatkowy kredyt na budowę 

szkoły przy ulicy Szlak, załatwiła sprawę kredytu na 
kupno gruntu w Dz. X I. oraz przydzieliła do sprawdze
nia radcom m. zamknięcia rachunkowe funduszu obroto
wego m. i innych funduszów m. za r. 1912.

Sekcya prawnicza.

I. P o s i e d z e n i e  w dni u  3 m a r c a  1914.

Sekcya przyjęła i  projektu budżetu na r. 1914/15
Dział I. (Zarząd główny). Dział VIII (Zarząd targowy) 
i Dział X IV  (Wydatki różne).

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  1 k w i e t n i a  1914 r.

Sekcya uchwaliła uzupełnienie przepisów wykonaw
czych do ustawy wodociągowej.

III. P o s i e d z e n i e  w d n i u  27 m a r c a  1914 r.

Sekcya uchwaliła wniosek na Radę m. w sprawie 
dróg prowadzących na Wawel oraz powzięła szereg

uchwał w sprawach emerytalnych urzędników i funkcyo- 
naryuszy gminnych.

Sekcya szkolna.

I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  5 m a r c a  1914 roku.

Sekcya uchwaliła dz. XI. i X II budżetu miejskiego 
na okres od 1 stycznia 1914 do końca czerwca 1915 r.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  18 m a r c a  1914 r.

Sekcya uchwaliła przedstawić Radzie miasta wnio
ski w sprawie udzielenia prezenty na posadę nauczycielki 
w szkole posp. im. Klementyny Tańskiej.

Sekcya V.

I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  2 m a r c a  1914 roku.

Sekcya przyjęła cały szereg rodzin do Gminy m. 
Krakowa, oraz na podstawie referatu Dyr. Miejskiej Izby 
obrachunkowej uchwaliła preliminarz budżetu na rok 
1914/15 w zakresie spraw sanitarnych, wojskowych i ewi- 
dencyi ludności.

Przy tej sposobności zastanawiała się też Sekcya 
nad stosunkami sanitarnymi w szkole barakowej przy 
ul. Dietla i w szkole żeńskiej w Dz. Krowodrza.

Na wniosek r. m. Dr. Rafała Landaua i Chwastka 
uchwaliła Sekcya odnośne rezolucye zdążające do usu
nięcia niedomagań pod względem sanitarnym a w szczegól
ności do usunięcia baraku przy ul. Dietla.

Wreszcie na wniosek r. m. Wasserberga i Czubryta 
uchwaliła domagać się wzmocnienia bezpieczeństwa pu
blicznego w Dz. VIII i X.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  7 k w i e t n i a  1914 roku.

Sekcya uchwaliła kilku rodzinom zapewnić warun
kowe przyjęcie do Gminy m. Krakowa oraz przyjęła 
cały szereg osób do Gminy m. Krakowa z tytułu zasie 
dzenia.

Sekcya dobroczynna.

P o s i e d z e n i e  w dni u  16 m a r c a  1914 r.

Sekcya uchwaliła Dz. V. (Areszta miejskie) i Dz. 
X. (Dobroczynność) preliminarza budżetu na rok 1914/15.

Na wniosek r. m. Miedniaka uchwaliła odnieść się 
do c. k. Dyrekcyi Policyi, aby ustanowiła i pobierała na 
fundusz dobroczynny Gminy opłatę za informacye udzie
lane w biurze meldunkowym w sprawach adresów, oraz 
wezwać Magistrat, aby przyspieszył sprawę odpowied
niego pomieszczenia M. Zakładu wychowawczego dla 
bezdomnych chłopców.

W końcu wydelegowała do Komisyi budżetowej 
członków: r. m. Godzickiego i r. m. Wasserberga, a referat 
budżetu powierzyła r. m. Godzickiemu.
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• Połączone Sekcye.

I. P o s i e d z e n i e  S e k c y i  I, II i K o m i s y i  g r u n t o 
w e j  w d n i u  7 m a r c a  1914 r.

Sekcye obradowały nad sprawą odstąpienia C. k. 
Rządowi gruntu pofortyfikacyjnego między ulicą Czystą 
a Wolską o pow. około 28000 m2 na cele budowy no
wego gmachu sądowego i więziennego w Krakowie.

II. P o s i e d z e n i e  S e k c y j  I. z III. w d n i u  16 
m a r c a  1914 r.

Sekcye uchwaliły część projektu regulaminu dla
komunikacyi w mieście Krakowie.

III. Po s i e dz e n i e  S e k c y i  I. z III. w dni u 24 m arca  
1913 roku.

Sekcye obradowały w dalszym ciągu nad projek
tem regulaminu dla komunikacyi w mieście Krakowie.

IY. P o s i e d z e n i e  S e k c y j  I z  II i K o m i s y i  
g r u n t o w e j  w d n i u  26 m a r c a  1914 r.

Sekcye obradowały w sprawie nabycia gruntów 
pofortyfikacyj. w Ludwinowie, Zakrzówku i Dębnikach.

Y. P o s i e d z e n i e  S e k c y j  I. z IV. w d n i u  27 
m a r c a  1914 r.

Sekcye obradowały nad wyborem nowego typu 
ław ek szkolnych dla nowo wybudowanych szkół 
miejskich w Płaszowie, Dąbiu i Łobzowie. Sekcye zgo
dziły się na model zaproponowany przez Magistrat a skon
struowany według pomysłu M. Urzędu zdrowia. Zapro
jektowane ławki będą dwusiedzeniowe o pulpitach ru
chomych zastosowane, ze względu na fizyczny rozwój 
i zdrowie dzieci do wieku i wzrostu. Oprócz tego zatwier
dziły kosztorysy na sprawienie sprzętów szkolnych dla 
wymienionych wyżej trzech szkół i zgodziły się na do
starczenie tych sprzętów w drodze przetargu ofertowego, 
a zarazem powzięły uchwały, zdążające do kontrolowania 
i nadzoru wykonania tych sprzętów już podczas samej 
roboty, aby sprzęty te były wykonane należycie i z do
brego materyału.

VI. P o s i e d z e n i e  S e k c y j  I. z IV. w d n i u
1 k w i e t n i a  1914 r.

Sekcye przekazały sprawę rysunków modeli i opi
sów sprzętów szkolnych ankiecie dla sprzętów szkolnych 
do zdecydowania i załatwienia.

Następnie przyjęły do wiadomości przedłożone przez 
Magistrat sprawozdanie z budowy szkoły miejskiej przy 
ul. Szlak, zaaprobowały zestawienie rachunków z tej bu
dowy i zgodziły się na przyznanie kredytu dodatkowego, 
celem pokrycia niedoboru we funduszu budowy tej szkoły.

VII. P o s i e d z e n i e  S e k c y i  I . i  III w d n i u
6 k w i e t n i a  1914 r.

Sekcye uchwaliły ostatnią część projektu regula
minu dla komunikacyi w mieście Krakowie.

Komisya administracyjna.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  10 m a r c a  1914 r.

Na Komisyi naczelnik Administracyi akcyzy złożył 
sprawozdanie z rozwoju Kasy targowej na bydło za 
rok 1913.

Ze sprawozdania tego okazało się, że instytucya ta 
założona w roku 1905 bardzo dobrze się rozwija i przy
nosi rzeczywiste korzyści zarówno handlującym bydłem 
jak  i rzeźnikom krakowskim. Obroty roczne tej kasy 
przekroczyły w roku zeszłym sumę 14,000.000.

Następnie załatwiono sprawy dotyczące chłodni 
miejskiej oraz cały szereg spraw osobistych.

Komisya aprowizacyjna.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  19 m a r c a  1914.

Na Komisyi złożono sprawozdanie za grudzień, sty
czeń i luty ze sprzedaży mięsa prowincyonalnego, spro
wadzonego przez Gminę, a sprzedawanego w dwu jatkach 
miejskich: na pl. św. Ducha i na pl. Wielopole, po cenach 
ustanowionych przez Magistrat. Sprzedano ogółem prze
szło 18000 kg. mięsa: odbyt był, jak się z tego okazuje, 
mały, co się tłumaczy niestałością cen za bydło galicyj
skie, które w ubiegłym sezonie miało wogóle bardzo 
słaby eksport do zachodnich krajów monarchii, gdzie 
stan bydła rzeźnego jest pomyślny Z nadesłanej ilości 
uznano 754 kg. za nieodpowiednie, jako pochodzące z by
dła chudego i zostawiono je dostawcom do rozporządzal- 
ności. Strata Gminy z powodu ubytku na wadze podczas 
transportu była minimalną, wynosiła bowiem za ten czas 
103 K.

Magistrat postawił wniosek o przedłużenie umowy 
o dostawę mięsa, kończącej się z dniem 1 kwietnia b. r. 
do 1 maja b. r., motywując to także i obecną akcyą za
pomogową, z powodu której Komisya odnośna wydaje 
bony do jatek miejskich. Komisya aprowizacyjna przyjęła 
atoli wniosek r. m. Dr. Rafała Landaua, opiewający, by 
Prezydyum miasta tylko w takim razie kontrakt z do
stawcami prowincyonalnymi przedłużyło, gdyby rzeżnicy 
krakowscy takiego samego mięsa po takicb samych ce
nach Komisyi zapomogowej na bony wydawać nie chcieli.

Komisya drogowo-kanałowa.

I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  3 k w i e t n i a  1914.

Na Komisyi przeprowadzono dyskusyę nad budową 
nowej linii tram wajowej na przestrzeni od ulicy Zw ie
rzynieckiej do ul Sławkowskiej. Komisya wybrała dla 
tej sprawy osobny Subkomitet. Nadto omawiano sprawę 
podkopu w ul. Warszawskiej, która łączy się z budową 
dworca.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  17 k w i e t n i a  1914 r.

Komisya zatwierdziła wnioski odnoszące się do :
1) uporządkowania nawierzchni wzdłuż nowej linii 

tramwajowej normalnotorowej na przestrzeni od wylotu 
ul. Zwierzynieckiej przez ul. Wiślną, Rynek gł. do w y
lotu ul. Sławkowskiej,

2) tudzież linii Podgórskiej III most, ul. Kalwaryjską,
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3) wykonania robót asfaltowych w ciągu roku 
1914 we własnym zarządzie Gminy miasta Krakowa,

4) niwelety dla uzbrojeń kolektora na pl. Groble,
5) zatwierdzenia ofert na dostawę materyałów au

tomobilowych.

III. P o s i e d z e n i e  w d n i u  21 k w i e t n i a  1914 r.

Komisya zatwierdziła projekt i kosztorys budowy 
kanałów na gruntach p. Scherera i w ul. Królewskiej do 
Alei Mickiewicza, tudzież w ul. Cieszyńskiej Dz. XVII.

Nadto zatwierdziła wnioski zmierzające do zakupria 
samochodu ciężarowego dla potrzeb kamieniołomu miej., 
oraz cennik sprzedaży kamienia wapiennego dla odbior
ców prywatnych.

Komisya dla przemysłu gospodnio szynkarskiego.

I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  13 m a r  c o  1914 r.

Komisya wydała opinię przychylną co do 1 poda
nia o koncesyę na hotel, co do 3 podań o koncesyę na 
bilard, co do 2 podań o koncesyę na gry w szachy 
w kawiarni, co do 1 podania o koncesyę na podawanie 
gościom mleka w ogródku w miesiącach letnich, co do 
1 podania o koncesyę na garkuehnię i kawiarnię, co do 
1 podania na letnią kawiarnię, co do 1 podania o kon
cesyę na podawanie potraw, co do 1 podania o koncesyę 
na wyszynk wina owocowego i co do 1 podania o roz
szerzenie koncesyi na podawanie kawy i herbaty z upra
wnieniem do podawania rumu do kawy i herbaty.

Natomiast oświadczyła się odmownie co do 7 po
dań o udzielenie koncesyj na drugorzędne kawiarnie, co 
do 3 podań o koncesyę na garkuehnię, co do 2 podań 
o koncesyę na gry w karty i domino, co do 2 podań 
o koncesye na podawanie mleka w sklepach ze sprze
dażą mleka i co do jednego podania o koncesyę na sprze
daż wódek w zamkniętych naczyniach.

Wreszcie oświadczyła się przychylnie co do 9 po
dań o przeniesienie koncesyj gospodnio-szynkarskich do 
innych lokali, odmownie zaś co do 8 takich podań.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  16 k w i e t n i a  1914 r.

Komisya wydała przychylną opinię co do kilku po
dań o koncesye na mleczarnię, gry w szachy i domino, 
utrzymywanie bilardu, oraz kilka na przeniesienie róż
nych koncesyj do innych lokali.

Natomiast wydała odmowną opinię co do kilku po
dań o koncesyę na kawiarnię, gry w karty, wyszynk 
piwa.

Komisya dla przemysłów koncesyonowanych.

P o s i e d z e n i e ' w  d n i u  12 m a r c a  1914 r.

Komisya wydała opinię przychylną co do podań
0 koncesyę, a mianowicie:
1 podania o koncesyę na omnibus z Krakowa do Prądnika, 
1 podania o koncesyę na sprzedaż illustr. kart artystycz.
1 „ „ „ „ starych ubiór, na tandecie
1 „ „ „ „ kupno używanych przed

miotów służących do do
mowego użytku,

2 „ drukarnię,

I podania o koncesyę na prowadzenie antykwami,
I I  „ , „ doróżkarskie.

Natomiast Komisya oświadczyła się odmownie co do: 
1 podania o koncesye na księgarnię w Dz. VIII,
1 „ biuro podróży,
1 „ „ „ „ wynajmu mieszkań
1 „ „ „ „ informacyjne o stosun

kach kredytowych 
1 „ „ „ sprzedaż książek do nabożeń

stwa, kalendarzy itp 
1 „ „ „ zakład pogrzebowy,
1 „ ,. Ę  prowadzenie biura stręczenia

sług,
2 „ „ „ zakład zastawniczy.

Zarazem uchwaliła odnieść się do tutejszej Dyrek-
cyi Policyi, by większy nacisk kładła na przestrzeganie 
przepisów dorożkarskich i nie dopuszczała do kursowa
nia po mieście dorożek brudnych i wadliwych. W  końcu 
uchwaliła, aby każda osoba starająca się o koncesyę do- 
różkarską wykazała się przed uzyskaniem koncesyi po
świadczeniem Dyrekcyi Policyi, że posiada dobrze urzą
dzoną doróżkę.

Komisya plantacyjna.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  10 m a r c a  1914 r.
Komisya obradowała nad projektem budżetu upięk

szenia miasta na rok 1914/15 i uchwaliła odnośny dział 
budżetu.

Podczas obrad poruszono kilka spraw odnoszących 
się do plant i urządzeń ogrodowych w mieście, i tak :

1) zwrócono uwagę na potrzebę naprawy podstawy 
pomnika Floryana Straszewskiego i wogóle na potrzebę 
lepszej konserwacyi tego pomnika,

2) zwrócono uwagę na potrzebę zmiany dzisiejszych 
ochraniaczy drzew, sadzonych po ulicach miasta na sil
niejsze i trwalsze, bo te dzisiejsze ochraniacze są za słabe 
i dlatego nie mogą stanowić dostatecznej ochrony dla 
drzewek,

3) zwrócono dalej uwagę na tzw. taśmowe ogrodze
nia wewnętrzne na plantach są za słabe i zazwyczaj 
licho osadzone, wskutek czego często się psują i prze
wracają,

4) polecono Zarządowi ogrodów miejskich zaopa
trywać pokaźniejsze, ciekawsze i powszechnie mniej znane 
okazy drzew, krzewów, i kwiatów na plantach i w Parku 
Jordana tabliczkami z nazwą polską i łacińską. Takie 
tabliczki z nazwami, przyczynią się do kształcenie mło
dzieży i publiczności, bo ułatwią ich poznanie,

5) polecono Zarządowi ogrodów miejskich rozważyć 
sprawę przyozdobienia ogrodzeń kratowych żelaznych 
zewnętrznych, t. j. od strony ulic roślinami pnącemi,

6) polecono Zarządowi ogrodów miejskich, aby sta
rał się na plantach i w ogrodach miejskich sadzić drzewa 
krajowe, pamiątkowe z takich okolic naszej ojczyzny jak 
z nad Gopła, Świtezi z Wilanowa, itp.,

7) zwrócono uwagę Magistratu na potrzebę obsa
dzenia placu biskupiego drzewami,

8) zwrócono wreszcie uwagę Magistratu na potrzebę 
lepszej opieki nad plantami Dietlewsidemi, tudzież nad 
częścią plant między ul. Dominikańską i św. Getrudy. 
Planty Dietlowskie winny otrzymać odpowiednie ogro
dzenie, a część plant przy ul. św. Gertrudy winna dostać
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wewnętrzne ogrodzenia taśmowe i odpowiednio urządzone 
ścieżki. W najbliższym budżecie miejskim winny się zna
leźć na to odpowiednie kredyty.

Komisya teatralna.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  15 m a r c a  1914.

Komisya omawiała szczegółowo repertuar za czas 
ubiegły oraz na najbliższą przyszłość, przyczem wyraziła 
życzenie, aby Dyrekcya teatru wprowadziła w życie zwy
czaj dublowania głównych ról w nadających się dó tego 
sztukach a to w interesie kształcenia sił artystycznych 
licznego personalu teatru krakowskiego. W  końcu wyra
ziła Dyrekcyi teatru swe zadowolenie za wznowienie 
Hamleta w oryginalnie pojętej inscenizacyi

Komisya tram wajowa.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  4 m a r c a  1914 r.

Komisya obradowała nad przedłożonem jej przez 
Radę nadzorczą Spółki tiamwajowej programem nowych 
linij na rok bieżący. W myśl układu z Podgórzem pod
czas pertraktacyi o przyłączenie Podgórza zbudowaną 
będzie w roku bieżącym linia podgórska od III. mostu 
ku ulicy Kalwaryjskiej obok tego wykształconą ma być 
w roku bieżącym linia Zwierzyniecka w dwóch kierun
kach tj. przez połączenie je j z ulicą Długą oraz przedłu
żeniem je j przez most na Rudawie ku Zwierzyńcowi. 
Komisya uchwaliła przedstawić odnośne wnioski Radzie 
miejskiej i wybrała referentem na radę radcę mieiskiego 
Maywalta.

Komisya wodociągowa.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  14 m a r c a  1914 r.

Na posiedzeniu rozważana była sprawa uzupełnienia 
przepisów wykonawczych do ustawy wodociągowej,
i sprawa budowy nowych wodociągów w ulicach Zagrody, 
Miechowskiej i na gruntach obok Parka Krakowskiego.

Wreszcie zatwierdzone zostały oferty na dostawę 
wodomierzy i materyałów na rok 1914 dla Zarządu wo
dociągowego —  i przyznane szeregi ulg w opłatach tary
fowych.

Komisya zapomogowa.

I. P o s i e d z e n i e  w d n i u 2 m a r c a  1914 r.

Komisya wybrała zastępcami przewodniczącego r.
m. X . Dra Oaputę i r. m. Godzickiego. Na czwartego 
Członka Kom isji kooptowano z poza Rady miejskiej Jana 
Puchałkę, sekretarza Polskiego Związku robotników chrze
ścijańskich i przyjęła oferty na dostawę mleka, chleba, 
ziemniaków i mięsa dla bezrobotnych.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  5 m a r c a  1914 r.

Komisya pi zyjęła oferty na dostawę artykułów
ywliOŚci koszernych! dla bezrobotnych, tudzież ^mówiła 

sposób adiniriistraćyi p rzy ' rozdzielaniu zapomóg. ■

Zarazem Komisya uchwaliła podać ponownie do 
publicznej wiadomości, że akcya Komisyi nie jest jałmuż- 
niczę, ale socyalną, że przeto o zasiłek mogą się ubie
gać tylko osoby, które wskutek braku pracy spowodo
wanego ogólną depresyą ekonomiczną nie są w stanie 
utrzymać siebie i swych rodzin i że osoby te mają się 
zgłaszać o zasiłek wyłącznie u właściwych Komisarzy 
obwodowych i dzielnicowych.

Natomiast osoby znajdujące się w  biedzie, a ma
jące prawo do wsparć z gminnego funduszu dobroczyn
nego, mają się zgłaszać —  jak dotychczas —  w Wydziale 
VI Magistratu ul. Poselska L. 8.

III. P o s i e d z e n i e  w d n i u  12 m a r c a  1914 r.

Komisya przyjęła zasadę, że najmniejszy okres 
czasu, na który ma być uchwalony zasiłek, wynosi jeden 
miesiąc i że Magistrat będzie się informował u Stowa
rzyszeń zawodowych czy osoby, którym zasiłek przyznano 
nie znalazły zatrudnienia.

Następnie przyznała Komisya 197 bezrobotnym 
przekazy na zakupno po zniżonej do połowy cenie mleka, 
chleba, mięsa, ziemniaków i węgla.

Z tych jest wyrobników dziennych 91, robotników 
murarskich 39, majstrów szewskich 13, reszta rozdziela się 
prawic na wszystkie zawody.

IV. P o s i e d z e n i e  w d n i u  19 m a r c a  1914 r.

Komisyu uchwaliła rozdzielić zasiłek w  przekazach 
na zakupno po zniżonych do połowy cenach mleka, 
chleba, mięsa, ziemniaków i węgla, 683 bezrobotnym. 
W  ich liczbie znajduje s ię : 293 wyrobników, 121 w y
robnic, 38 .czeladników murarskich, 31 czeladników szew
skich, 30 czeladników stolarskich, reszta rozdziela się 
między różne zawody pracy.

Po przekazy na artykuły żywności i węgiel mają 
interesowani, którzy otrzymali legitymacye od Komisarzy 
obwodowych lub dzielnicowych zgłaszać się codziennie 
z wyjątkiem niedziel i świąt od godz. 4 — 7 po południu 
w kanćelaryi zapomogowej przy ul. Poselskiej 1. 8 na 
parterze.

V. P o s i e d z e n i e  w d n i  u 26 m a r c a  1914.

Komisya przyznała 842 bezrobotnym zasiłek z za
pomogi rządowej w przekazach na zakupno po zniżonych 
do połowy cenach mleka, chleba, mięsa, ziemniaków 
i węgla. Między obdarowanymi znajduje się : 309 w y
robników, 171 wyrobnic, 62 pomocników murarskich, 29 
majstrów szewskich, 28 praczek, 27 czeladników murar
skich, 25 czeladników stolarskich, 23 czeladników szew
skich, 20 czeladników krawieckich, reszta rozdziela się 
na róże inne zawody pracy.

VI. P o s i e d z e n i e  w d n i u  3 k w i e t n i a  1914 r.

Komisya przyznała 1206 beziobotnym zasiłku z za
pomogi rząuowej w przekazach na zakupno po zniżonych 
do połowy cenach mleka, chleba, mięsa, ziemniaków 
i. węgla.

Obdarzeni należą dó następujących zawodów:
397 wyrobników,
299 wyrobnic,
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138 murarzy,
45 czeladników szewskich,
39 praczek,
30 czeladników stolarskich,
19 robotników ciesielskich,
17 czeladników ślusarskich,
16 robotników krawieckich,
14 czeladników krawieckich,

reszta rozdziela się na inne zawody pracy.
Następnie uchwaliła Komisya na wniosek Radcy 

miejskiego X . Dra Caputy, wezwać Komisarzy w Gmi
nach do Krakowa przyłączonych aby wraz z Radcami m. 
z tych Gmin przedstawili sposób przyjścia z pomocą 
ludności rolniczej w Krakowie.

W  końcu przyjęła Komisya oferty na sprzedaż 
bezrobotnym ziemniaków i mięsa.

VII. P o s i e d z e n i e  w d n i u  9 k w i e t n i a  1914 r.

Komisya przyjęła oferty właścicieli mleczarń przy 
ul. św. Getrudy L. 15, przy ul. Dietla L. 55 i przy ul. 
Krakowskiej L. 33 na sprzedaż mleka koszernego bez
robotnym, obdarowanym przez Komisyę przekazami na 
mleko koszerne.

Następnie przyznała 862 bezrobotnym na przeciąg 
1-go miesiąca wsparcia z zapomogi rządowej w przeka
zach na zakupno po zniżonej do połowy cenie mleka, 
chleba, mięsa, ziemniaków i węgla.

Ogólna wartość udzielonych na tern posiedzeniu 
wsparć wynosi 20995 K 12 hal.

Obdarowani należą do następujących zawodów: 384 
wyrobników, 214 wyrobnic, 27 praczek, 25 krawczyń 
i szwaczek, 23 czeladników murarskich, 23 czeladników 
szewskich, 18 czeladników stolarskich, 17 czeladników 
krawieckich, 14 czeladników ślusarskich, reszta rozdziela 
się na inne zawody.

W  końcu przyznała omisya zasiłki z zapomogi 
rządowej 5 ciu stowarzyszeniom dobroczynnym^ rozdają
cym bezpłatnie śniadania i obiady najuboższej ludności 
bezrobotnej lnb też dzieciom tejże ludności.

VIII. P o s i e d z e n i e  w d n i u  16 k w i e t n i a  1914 r.

Komisya przyjęła ofertę na sprzedaż w sklepie 
przy ul. Wiślnej L. 4 mięsa po zniżonej do połowy cenie 
bezrobotnym, którzy zostali przez Komisyę obdarowani 
przekazami na zakupno mięsa.

Następnie udzieliła na przeciąg jednego miesiąca 
435 bezrobotnym (425 po raz pierwszy, a 10 po raz 
drugi) zasiłku z zapomogi rządowej w przekazach na 
zakupno po zniżonych do połowy cenach mleka, chleba, 
mięsa, ziemniaków i węgla.

Obdarowani należą do następujących zaw odów : 
wyrobników 155, wyrobnic 80, czel. murarskich 24, pra
czek 21, szwaczek 17, majstrów szewskich 9, czel. szew
skich 9, czel. ślusarskich 9, reszta rozdziela się na po
krewne zawody.

W  końcu udzieliła Komisya dwom ochronkom, 
w Gminach do Krakowa przyłączonych zasiłków z zapo
mogi rządowej na wydawanie obiadów dzieciom najuboż
szej ludności bezrobotnej.

IX. P o s i e d z e n i e  w d n : u 23 k w ie tn i.a  1914 r:

Komisya przyznała 1005 bezrobotnym (709 po raz 
pierwszy 296 po raz drugi) zasiłki z zapomogi rządo
wej na przeciąg jednego miesiąca na zakupno po zniżo
nej do połowy cenie mleka, chleba, mię3a, ziemniaków 
i węgla.

Obdarowani należą do następujących zaw odów : 415 
wyrobników, 251 wyrobnic, 43 robotników murarskich, 
28 czel. murarskich, 27 szwaczek, 26 czel. stolarskich, 
24 czel. szewskich, 20 czel. piekarskich, 16 czel. ma
larskich, 13 majstrów szewskich, 12 czel. kaflarskich, 
reszta rozdziela się na inne zawody.

Ogólna wartość wsparć przyznanych na tern posie
dzeniu wynosi 25.368 K 19 h

W  końcu przyznała Komisya jednemu tOWar zystwu 
humanitarnemu wsparcie z zapomogi rządowej na żywie
nie dzieci najuboższej ludności bezrobotnej.

X . P o s i e d z e n i e  w d n i u  30 k w i e t n i a  1914 r.

Komisya przyjęła kilka ofert na sprzedaż mięsa 
i ziemniaków bezrobotnym, którzy zostali przez Komisyę 
obdarowani przekazana na zakupno tych artykułów.

Następnie przyznała 1203 bezrobotnym (531 po raz 
pierwszy, 652 po raz drugi) wsparcia z zapomogi rzą 
dowej na przeciąg jednego miesiąca na zakupno po zni
żonej do połowy cenie mleka, chleba, mięsa, ziamniaków 
i węgla.

Wśród obdarowanych jest: 392 wyrobników, 271 
wyrobnic, 49 czel. szewskich, 44 robotników murarskich, 
36 majstrów szewskich, 35 czel. murarskich, 31 praczek, 
28 szwaczek, 28 czel. krawieckich, 28 cz. stolarskich, 18 
cz piekarskich, 18 cz. malarskich, 16 pomoc, murarskich, 
12 cz. ślusarskich, 11 cz. blacharskich, 6 majstrów szew
skich; reszta rozdziela się na pokrewne zawody.

Ogólna wartość wsparć uchwalonych na tern posie
dzeniu wynosi 29452 K 01 h.

W końcu uprzyznała Komisya jednej ochronce za
siłek z zapomogi rządowej na żywienie dzieci najuboż
szej ludności bezrobotnej.

Komitet dla rozdziału wsparć z funduszu śp. Gaffenki.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  18 k w i e t n i a  1914 r.

Komitet uchwalił rozdzielić za pośrednictwem gron 
opiekuńczych rozporządzalne w b. r. odsetki od kapitału 
fundacyjnego w kwocie 2372 K między 183 ubogich, do 
Gminy m. Krakowa przynależnych.

Komitet restauracyi wieży ratuszowej.
Przerwane podczas zimy roboty przy restauracyi 

wieży zostały na nowo rozpoczęte Komitet restauracyjny 
odbył kilka posiedzeń, celem omówieuia końcowego pro
gramu robót na podstawie referatu Prof. Dra Zubrzy
ckiego, kierownika odnowy.

Po szczegółowem zbadaniu wykonanych robót 
w poprzednim roku stwierdzono, iż metal użyty do mon
towania chorągiewek na wieży zamówiony na podstawie 
atestów pierwszorzędnych firm i używany od szeregu lat
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przy różnych robotach .konstrukcyjnych wymagających 
'wielkiej odporności okazał w tym wypadku z niezbada
nych jeszcze przyczyn pewne usterki, wymagające w y 
miany niektórych okuć chorągiewek. Potrzebne roboty 
wykona się w ciągu najbliższych tygodni kosztem około 
1000 K. Przesadne wiadomości o znacznej szkodzie, na 
jaką Gmina narażoną została opierały się widocznie na 
mylnych informacyach. W obec rozszerzanych pogłosek, że 
nowe płatkowe otoczenie w zeszłym roku wykonane 
uległo zniszczeuiu i zczerniało Komitet stwierdził, iż z ło 
cenie to wykonane na koronie dolnej części bani szczy
towej, kilku chorągiewkach małych i kulkach przy gale
ryjkach utrzymuje się w zupełnie dobrym stanie. Reszta 
chorągiewek, bauie na średnieh i małych iglicach przed 
Kilkudziesięciu laty w ogniu złocone nie uważał Komitet 
aa potrzebne przy obecnej restauracyi na nowo złocić, 
czem sie tłomaczy różnica połysku od części świeżo po
złoconych

W końeu stwierdza Komitet restauracyjny, iż do
świadczenie i praktyka złocenia w ostatnich latach w y 
kazały, że złocenie w ogniu w naszych warunkach ulega 
prędzej zniszczenia, aniżeli złocenie płatkowe.

Najlepszym dowodem słuszności zapatrywań Korni- 
4etn jest opinia państwowej Komisyi dla ochrony zabyt
k ów  w Wiedniu, która się oświadczyła za złoceniem 
płatkowem.

Krakowska Spółka tramwajowa.
W  d n i u  20 k w i e t n i a  1914 r. odbyło się pod 

przewodnictwem Prezydenta miasta Dra Leo w obecności 
Komisarza rządowego starosty Kowalikowskiego, XIV . 
zwyczajne Walne Zgromadzenie Akcyonaryuszów Kra
kowskiej Spółki tram wajowej, które przyjęło bilans za 
rok 1914 a zarazem uchwaliło rozdzielić z czystego zysku 
dywidendę w kwocie po 18 K od każdej akcyi i po 2 K 
od każdego dowodu uczestnictwa.

Członkowie Rady zawiadowczej Prezydent m. Dr. 
Leo, wiceprezydent m. Sare, których maudaty wygasły, 
zostali ponownie wybrani, nadto wszedł do Rady Zawia
dowczej wiceprez m. Dr. Szarski.

W edług sprawozdania za ubiegły rok 1913 okazuje 
się, że w tymże roku przewieziono 10,350.000 osób.

Proponowany na rok 1914 plan budowy nowych 
linij tramwajowych o torze normalnym i podwójnym zo
stał przyjęty przez Waine Zgromadzenie.

Zamierzona budowa w roku 1914 obejmuje linie:
1) IIL Most na W iśle— Podgórze,
2) ul. Wiśina -  Rynek—ul. Sławkowska.
Na posiedzeniu Rady Zawiadowczej Krakowskiej 

Spółki tramwajowej odbytem bezpośrednio po Walnem 
Zgromadzeniu zostali wybrani: Prezydent miasta Dr. Leo 
przewodniczącym a Wiceprezydent miasta Sa-e zastępcą 
przewodniczącego tejże Rady Zawiadowczej.

Nakładem Gminy miasta Krakowa. — Czcionkami drukarni Związkowej w Krakowie pod zarządem A. Szyjewskiego.




